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IIPEACTABHHTIK}I AOM
IIAPJIAMEHTAPHE CKYIIIIITHHE EOCHE I,I XEPIIETOBUHE
IPEACJEAAB{IIThEM AOMA

Ha ocuoay r{JraHa 23. 3arcoHa o rrapJraMeHTapHoM HaA3opy (,,Cryx6euu rJracHHK

Eocue u Xepqenonune", 6poj 25118) H qJraHa 40. cras (9) flocnoauuxa flpegcraBHHqKor

Aorua flaplaMeHrapHe cKynrrrrnHe Eocse n Xepueroruue (,,Crryx6eHu rJracHux EocHe u

Xepueroauue ", 6poj 79114,81/15, 97115,7E119,26120, 53122, 59123, 87123, 50124 u 73124),

Kouacnja 3a cao6pahaj v rcouynuxaquje flpegcmnHuqKor AoMa flaplaueurapHe
cKynilrrlrHe EocHe n XepqeronuHe roAHocH rpeAcjeAanajyherr,r flpegcraauuqKor AoMa
flapaarueurapHe cKynrrrrune EocHe a Xepueronnne creAehu

}I3BIEIIITAJ
o jannom caclry[rary Farua {Dopre, Mf,f,Ecrpa Kor}rynf,rcaqrja n rpancnopra Eocne u

Xepqemnnne

1. yBOA

Korvrucuja sa cao6pahaj il rouynuxaqnje flpeqcranHur{Kor 4ortra (y AiubeM TeKcry:
Korrar.rcuja), sa 24. cjeguuryr, o4pxanoj 22. 01. 2025, Ha npnje4nor llleucy4r.rna
Mexnre4onuha, goHr.rjera je oarryry o cnponolemy jaanor cacJryuama EquHa @opre,
MI,IHHcrpa xouyul.Ixaqaja H TpaHcnopra Eocne u Xepuerorune. Y ruraHy I O4.nyxe HaBeAeHo
je aa he ce o6aruru cacJlyuralbe xaro 6u Konrucuja ca3H,rJra HeonxoAHe r,ruQoprr,rauuje u
yrBpAI'IJIa pa3nore HeaAoBoJbaBajyhux pe3ynrara paqa MuHprcrapcrBa xoruyHuxaryrja u
TpaHcropra EocHe u Xepuenoruue (y A{rJbeM TeKcry: Mauucrapcrro) y 2023. u 2024.
roAHHr.r H 3aruro Muuuctapcrno nuje peatru3oBaJro 3aKJLyr{Ke Konrucuje.

V cxlaay ca qr. 19. u 20.3axona o napnaMeHTapHoM HaA3opy, rrJraHoM 40. flocrtosHrlxa
flpe4crannNuKor AoMa u oAnyxon,t ca 24. cjegnuqe Konancnje, Kourcr.rja je I L 02. zozs.
o4pxalajanHo cacnytualbe MHHHcrpa KoMyHrKauraja u rpaHcnopra Bocue u XepqeroauHe.

2. yqECHHIIH CACJTyIIIAEA

Jasxorvl cacJryIlraBy npucycrBoBut4 cy rrJraHoBH Korrlncuje: Jacuns I4uauonrh, Crasxo
Maruh, [Ileucy4llH Mexue4onuh, Mruau.{yHonuh u Jacuuu Errlpuh.
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flosuey Aa npucymryje jaaHorra cacJryrxamy oAa3Bao ce EAUH Oopro, MHHHcrap

KoMyHHKaIruja n rpaHcnopra Bocse u Xepueronuue. Ocuu MHHHcrpq cacJryrrralby cy

flpncycrBoBanl,I creAehu [peAcraBHHrIH MuHucrapcrsa: Carsa lllrcyneruh Malaruh,
rueQuqa Ka6Hncra MaHr,rcrp4 fiujarua Tonuh, Blarxo ,{prur.rh, 3opau Angpuh u Cauup
IJaQeposuh, nouohHuur.l MnHr.rcrpa.

Jasuolt cacJry[rarby rrptacycrBoBanr cy n: Auop Maruoeuh, [ocJraHHK y flpeqcraaHnqKoM

AoMy, crryx6eHnqu Cenperapujara flaplaMeHTapHe cKyrnrrruHe EocHe u XepuerorHHe, re
6poj nu rpeAcraBHHryr rrae.qr,lj a.

3. IPETJIEA IOCTAE]bEH]IX I]ITAILA [O OEJIACTIrMA HA KOJA CE
oAHOCE

flpeacjeaasajyhu Kour.rcuje je y yBoAy HcraKao Aa cacJryrralbe rpeAcraBrsa npurrajeuy

3axoHa o napnaMerTapHoM HaA3opy r,r je.qau BHA 4njanora, oAHocHo ruelyco6He
KoMyHI,IKrlqnje npegcraBHuKa 3aKoHoAaBHe lr H3BplxHe BJracrH, c rrr4JbeM yHanpelerra
o6lacrlr r,r3 Ha4JrexHocrn Kouucuje u MuuucrapcrBa.

3. 1. HEOAA3L{BAEE CJEAHI{UAMA KOMHC}rJE

Koncraronano je aa je jeaan oa pa3Jrora 3a opraHH3onarre jaaHor cacJryuiuba qlrmeH]rrra Aa
MHHHcrap @opro nuje vecro rpucycrBoBao cje.qHpruaua Kouucuje, uaxo je ypeauo
rIosI{BaH. Kouucraja je y nporeue asxje roAHHe ocHM peAoBHHx oApxanaATpv reMarcKe
cje4Hnqe, uelyruu, Mr.rHr.rcrap nrEje nprlcycrBoBao nuru je4uoj.

Muuucrap je HaBeo Aa je rpHcycrBoBao cje4nuqarua KaAa ce HHcy rrpercrranaJre ca o6asegaMa
rcoje je HMao, Te 4a je s6or o6asesa qecro 6uo y r.rHocrpaHcrBy.

3.2. HEAOCTABJbABE IIPI{JE[]IOFA 3AKOHA O AOIIyHAMA 3OEC-a

flpeqcrannnvKll AoM flapraueHrapHe cKyrrruse Eocse n Xepueronuneje Ha 8. cje4nrEqn,
o4pxanoj 05. 07. 2023, ua npnjeanor Kour.rcuje, ycnojrEo 3axrbyqaK xojr,ru je oa
MaHucrapcrBa rpa:KeHo Aa y urro xpaheu porry AocraBr,r canjery MHHHcrapa Bocue u
Xepuerooune ua ycnajane n yrryhurane y rapnaMenrapHy rporleAypy llpujeglor 3aKoHa o
AoryH{Ma 3axoua o ocHoBaMa 6er6je4uocrra cao6pahaja Ha ryreBuMa y Eocuu H

XepueronuHu (y 4arsrrM TeKcry: 3oEC), xojrEu he ce nponucarr Aa ce BHUrecrpyKHM
roBparHI{qHMa y qu}Lelry nperpuraja ug o6lacru 6et6je4nocrr.r cao6pahaja rrloxe uspehra
3aIIrrHTHa ujepa npuapeMeHor unu rpajnor ory3nMarla MoropHor Bo3r.r,Jra, Kao H yrBpAHrr,r
geQuHracame H aAeKBarHo caHKrrr.roHlrcame HapoquTo 6axare Boxlbe.
Ha nnrarre 3alrrro HH HaKoH BHIITe oA 18 rujecequ oA AoHorrrelba Huje peaJrr,r3oBaH 3axJbyqaK
flpe4crasHur{Kor AoM4 rrll.rHucmp je oAroBopr{o rc je [pery3r.rMao aKrHBHocrH Ha

AoHoueBy usujeua H AoryHa 3OEC-a. Haseo je aa je oApxaHo Br.rue cacraHaKa Ha xojurr,ra
cy ycill'Jrauanaue urujeHe H AOnyHe 3oBC-a, He caMo y norJrery AeQuuucaBa u
KDKIsaBzuba 6axare Boxlbe Hero lt rto ApyrHM [H:rzl]buMa (enerrpuqHH TporHHerH,
ouoryhaaane KopHAopa 3a npona3 Bo3HJra xr.rrHe nouohu u nolnrulje y crryvajy ry)<sr,r,
norylf,aBalbe o6pacqa y crryuajy rraarre cao6pahajne Hesro4e). florcyurauao je ga nocrHrHe
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carnacHocr ca HaArexHr,rM HHcrHTyrIHjaMa ca eHTr{TercKor HHBoa. Ty je usry6JbeHo Aocra
BpeMeHa u g6or rora ce KacHHno ca peaJrrcaqujoru aaruryqxa. KaAa je 4o6ujeno HeratHBHo

MllrrJbelbe oq MrHr.rcrapcrBa cao6pahaja H Be3a Perry6rurce Cpncre, o.Eryquo je aa ue

ya{Drrc npnjerrre y Herxro rrrro He QynxuuoHurre u yryruo je y npoqe4ypy u:ujeHe 3OBC-a pr

HaAa ce qa he 6Nrl,l ynpurreHe y AHeBHH pe4 cjegnuqe Caajera MI,IHHcrapa Eocne u
Xepqenonune.

flosrasJbeHo je u rrurarbe Aa 1fi4 je unnucmp 3a rcpa.ry 3axosa o usujeHaua H AonyHaMa

3OEC-a y EuX Qopnrupao paArry rpyrry H KaAa u xornxo je Qopuupauo paAHIdx rpyra re Aa

JrH cy re p4AHe rpyne H3Bprlune 3aAaraK, oAHocHo Aa nv cy MHHHcrpy AocraBHne

rpeAHarr1rr 3aKoHa o usujeuaua H AorryHaMa 3OEC-a?

Muuucrap je oqroaopno .qa je Qopur.rpano Burrre paAHHx rpyra sa uarr,tjeue 3OEC-a, aa je
noKyrrrao HcxoAr.rrn canracHocr sa usujeue xoje ce oAHoce ua daxury Boxlby H Aa je
pa3roBapao ca HaAnexHHM MnHucrapcrBoM y EamalryqN H Ha rexHr{rrKoM H Ha noJIHTHqKoM

HHBoy y noryurajy Aa ao6nje KoHceH3yc sa usujene 3OEC-a ann uuje ycrruo.

3.3. HEAOCTABJbAEE [pHJE4rIOrA 3AKOIIA I,r3 rIpOrpAMA PAIA
CABJETA MIIHI{CTAPA EOCHE I,I XEPIIETOB}IHE

flporparuoru pa.qa CaBjcra MHHHcrapa sa 2023. u 2024. roAnHy ruaHHpaHo je .qa

MunucrapcrBo car{HHH I I npuje4nora 3aKoHa v yrryrr r.rx y napnaMeHTapHy rpoqerypy.
KoHcrarosaHo je qa Mnnucrapcrno uuje H3paAr,rJro nr,rje4an oA nnaHupaHrEx l1 npr.ljeAJrora

3aKoH4 a ,qa je y napJraMeHrapHy npoqe.uypy yrryrr{no carrlo je4au npnjealor saxou4 xojn
ur.rje 6uo HaBeAeH y nporpaMnMa paA4 H To flprjeAror 3aKoHa o usujenaua H AonyHaMa
3arcoHa o Arelrqr.rju 3a rpyxalre ycJryra y na:4ymnoj uosnA6x Eocue u Xepqeronnue.
flocrasJbeHo je nurarre rcaxo je rvroryhe .qa o.q I I ruraunpauux Munucrapcrao uuje rcpaAt,rJro

uu'ru je4an npujeplor 3aKoHa u xoju cy cBe pasJro3r.r yrurlanu Ha oBaKo xaracrpo$alny
3aKOHOAaBHy aKTHBHOCT.

Muuucrap je y o4ronopy HaBeo ga je on npeAJroxflo ra 3aKoHe y flporparvry papiy, la je
njeponao 4a rpe6a paAlrrl,t Ha rLHxoBoM AoHorrregy, utv cy ce y uelyapeMeHy nojanule
norpe6e H 3a ApyrHM npuje4noauMa 3axoHa, yx.rsyuyjyhu u noMeHyru 3axou o EXAHCA-u.
Ha6pojao je y rcojoj ce Qaru AoHoruerba HUra3H cBaKH oA HaBeAeHHx 4ecer nprljeAJrora
3aKoHa us flporparua paAa.

3.4. ETHI{qKA CTPYKTYPA 3AIIOCJIEHI,IKA Y MHHHCTAPCTBY

flocrasJbeHo je nu'rarre y BesH c BpJro norxoM 3acry[JLeHoruhy Eommara y Muur,rcrapcrBy,
uro Huje y cKJIa.uy ca qnaHoM 7. 3axona o ynpaBu, rcojuru je jacuo yrapleHo Aa ce y
opl'aHuMa yrpaBe o6es6jefyje oarosapajyha srHHr{Ka 3acrynJbeHocr ApxaBHr.rx crryx6eHurca
H 3a[OCJIeHI'IKa y CKlI4.ry Ca HaIIHOHaUTHOM CTpyKrypOM CTaHOBHHTXTBa, a npeMa [ocJLeABeM
norHcy craHoBHI'IIurBa y EocHn N XepqeronnnIE. Kao npuujep HaBeAeHo je aa je oA rrrecr
pyxoao4ehux nosuquja y Muxucrapcrny caruo je4au Eoulrax u 4a je ro noHgxaBarre jeqHe
erHl'rqKe rpyne. ,{a nu je u xoll,txo cMaIbeH Ae6alauc Eorunaxa y oAHocy Ha crarbe roje je
3aTeKao uuuacrap?
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Muru,rcmp ce cauracuo .qa nocroju Ar,lc6arauc Eorunara y MHoTHM MHHHcrapcrBHMa 14

MHoTHM ycraHoBaMa. llcrarao je aa nuje peaJrn3oBilH ToJrr,rKlr 6poj sanoruJbaBarba Aa 6u ce

MorJro HeKuM HrDKerbepHHroM AoBecru 6pojxo cralLe xoje rponacyjy noflHc Ir 3aKoH. Haseo
je aa rpeuyruo y Muur.rcrapcrBy 3arocJreHo 40% Bournarc4 40o/o Cp6a 18%o Xpaara u lYo

ocTanHx.

3.5. IIPABITJIHIIrIH KOJE AOHOC}I M]rHIICTAP

KoHcrarosaHo je aa je AoHorrrene rrpaBHJrHHKa HcKJbyqHBo y HaArexHocru MI,IHI,Icrp4 re je
HaBeAeH npnrrljep y Be3H ca AoHo[remeu flparurHnKa o HaqHHy o6rusexana[ba Bo3nna

rojurrl y[paBJba Jrurre ca ourrehenuu eKcrpeMr,rrerHua. Hauue, ycoojeHe cy usujeHe 3OEC-a

(o6janrene y ,,CJr. rnacHuKy EocHe u Xepqenoerue", 6p. 88123) xojnrua je ouoryheuo 4a ce

noce6surrr 3HaKoM nrory o6nrexr,rrH H Bo3r,[Jra y xojnnr ce sa npujeMe [peBoxeba Harra3e

oco6e ca creneHoM HHBalnAr.rrera 80% H Br,r[e. Taxofe, [pHnHKoM yceajama naujeHa

3OEC-a yceojeH je u sax-nyuax xojnu ce HanoKe MuHr.rcrpy rcorraynnraryrja H TpaHcropra

Eocse u XepueronHHe Aa y poKy oa 30 AaHq y cKrraAy ca qrraHoM 29. cras (5) 3OEC-a,

AoHece uarrrjeHe flpanurur.rxa xojuu ce nponucyje HaqHH o6H.Dexasalba Bo3Hna. flpouura je
roAHHa n 30 4aua, na je nocraBJbeHo [r{Tarbe 3arrrro 3axJbyqaK one rcouucuje, rcojr.l je
yceojr.ro r.r flaprauenr, uuje HcnorrrroBaH y poKy oa 30 AaHa u x4qa he ro 6ura KoHaqHo

ycrojeno?

MuHucrap je uoraxao ga je v.nanou 9. 3OBC-a rporurcaHa cap4Arba ca Ha,qrexHHM

rEncrrryqr,rjauail Aa 3a HeKe crBapr,r Mopare npu6anurn ABaAeceraK Murruberba eHT[rercKux
H KaHroHaJIHHx MuHucrapcraBa, re Aara KopecnoHAenquja sHa rpaja"rujaxo ryro. Hsrr,rjeHe

flpanu.nHurca o HaqHHy o6turerxasarf,a Bo3r4Jra rcojurrr y[paBJba oco6a ca ourrehesuu
eKcrpeMr.rreruMa cy 3aBp[reHe r,r jaxo 6pso he oraj nparunuurc 6uru AoHeceH.
floje4rann uraHoBH Kouuo.{e npuje janHor cacflytua]ba oApxaJrr,r cy cacraHaK ca
rpeAcraBHHqnua flprepeAxe KoMope Oeaepaqrje BocHe u Xepqeronvr*e u Y4pyxema
osramheHr.rx yBo3HHKa ayrouo6nn4 xoju cy yKa3aJrH ua npo6leue y npurr,rjeHH rpH
[paBrurHr,rKa H3 HagJrexHocru MnuucrapcrBa.
flpanulnuxoM o pemcrpaqnjn nosura rpo[HcaHo je 4a Kyraq ayrouo6ula npr{JrHKoM

perucrpaunje Mopa lauarvr 'tpt4 Qarrype, rrro orexaBa nporleAypy perucrpaquje.
llpurujeuou saxeher flpanr,unuxa o xoMonoraqnjx ynoanuqula awcrpulyrepu cyo,raaajy ce

ca npo6leuoM nosehaHe qnjene aymuo6ura g6or nenocrojarra usujeue urajena xoju ce

4eQuuuure oBHM [paBHnHHKoM. 3a flpanu-rrHuK o rexHur{KHM rrperneAuMa qrlaHoBn

Kouncnje cy nnQopuHcaHH Aa rraK u nocroju HeKH Harlpr rcojurrr 6r.r ce noje4HocrzrBHJre
npoqe.rype H eBeHTyanHo oruoryhu-nu rexHr{qKr.rM nperneAr,rMa Aa 3aBprrrHy Qagy
peracrpaquje o6aau craHurla rexHuqKor nperneAa.

MnHuctap je o4roropfio Aa cy y Burle HaBpara vtMNwr cacraHKe y Be3n ca oBr.rM

npaBI'LTIHITIIHMa v Aaje norpe6no one npo6aeMe cucreMcxn pnjeururu, jep uua neha 6poj
crBapH. 3OBC-ou je nponacaHa capaAlba MmrncrapcrBa ca rHcru:ryryljaMa H To orexaBa
PaA ua AoHoluerby rpaBHJIHIrKa. Ynjepen je aa he ycxopo HMarH uone nepsuje rpaBr4nHHKa
xojr.r he yBa:rtt,rrn ua6pojaue HeAocrarKe.
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3.6. IPHJEATIOT 3AKOHA O I{3MJEHAMA kt AOIyHAMA 3AKOHA O
AIEHIIHJII 3A IIPyII(ABE yCnyTA y BA3AyITIHOJ IrJrOBr.rIBI{ EOCHE
H XEPUETOBITHE

Canjer Muuncrapa EocHe n XepueroeaHe je ua npNje4.nor Mr,lnncrapcrBa yrryrno y
rapnaMeHTapHy rpoqerypy flpujeanor 3aroHa o nsujenarraa o AorryHaMa 3axoua o Areuqr.rjra

3a rpy)Kalf,e ycnyra y narqyurnoj ruroBH,q6u Eoure u Xepueronnne 3a pa3Marpalbe no
xvITHoM nocryrlKy. Munucrapcrno je npeanoxnJru yKraAalbe HHcrr{ryra orpaHuqerba Ha ABa
y3acrorHa MaI{Aara 3a qraHoBe ynpaBe H uraHoBe Canjera EXAHCA-e. EXAHCA je nplo
6ursa uxcrrryunja Eoore r.r Xepueronuue tuju 6yuer Ha roAurxrLeM HHBo l.rsHocu 80
MLLIIHoHa KM, ruro cy snavajna Qunancujcxa cpeAcrBa. JanHocru uuje nosnaro xolurur je
6poj sanocreHHx H xoja je Har{HoHaJrHa crpyrcrypa 3anocneHr.rx y BXAHCA-u.
C4Aaurnn Aupercrop ,{aaopuu flpuruopau je y ApyroM MaHAary u ou je ser ,{paraHa r{oar.rha,

qJIaHa Konerujyua,(onra napoga u npe4cje.ryruxa X{3-a Bocse u XepqerornHe, a asujeuou
3aKoHa.{anopuny Ilpr.rrvropr-ry ouoryhaaa ce Br,rue y3acro[Hux MaHAara. Huje nosuaro Aa nH
je u xojnu ype46aua H Allpercrr,rBaua Enponcrce ynnje nporucurH HeorpaHrlqeu 6poj MaHAara

AupercropHMay Hmcrvryqnjal,ra HaArexHuM 3a KoHTpoJry Ba3.ryruHor cao6pahaja.
florpe6uo je ytsp4r.Iru qa ru nocroje sa6parceue aKTHBHocru uou.loqa janue $ynxrlraje xoje
cy AeQnnncaHe qJIaHoM 14. 3axosa o crpeqaBamy cyro6a r,rHrepeca y HHcrlrryqnjarr,ra ua
HHBoy EnX, jep januocr y oBoM crryvajy nr',ra ocjehaj ropynqraje.

la tu Hocn.naq jaane QyHrcquje, y KoHKperHoM cnyvajy AparaH r{onuh, Moxe KopHcrHTH
yrulraj jarne QyHrcquje ulaHa Konerujyrrla ,(onra uapoAa c rrEJbeM crurlama nrarepr.rjarue
HJrE HeMarepujalrHe KopHcrH 3a rroBe3aHo nnrle, y onorra cny.rajy 3a AHpeKTopa EXAHCA-e,
KoHKperHo 3a cBor se,ra.{aaopnna flpuuopqa?

Mnnnctap je o4ronopno Aa 3aKoH HcKrbyqr{Bo rperr4pa uoryhuocr jeaxe oco6e Aa ce Bgrxe
oA ABa uyra npHjaBrd Ha KoHKypc, Aa ra caaje, EXAHCA-e rperroxH u 4a caojer
MI'IHHcrapa H3DIaca ry oco6y, KaKo roA ce oHa 3Birrra, a He ra oco6a o rojoj ce ronopu. Axo
je 3arcononr o crperlaBalby cyxo6a r,rHrepeca y r.rHcrr{ryqnjarr,ra Eocne u XepqeroBnHe
nporHcaHo Aa He Moxe 6wrlara oco6a, HeKa He 6yae. Bjepyje Aa je oBo KJbyqHH 3aKoH H

xeJrH eBponcxo pjeurene, a He pjeurerre y cMr{cJry 4a.uu he 6HrH ser pr,Jrr,r HeKo ApyrH.

3.7. XEJbE3H}IIIK}I CAOEPAhAJ, YHCKA IIPYTA, TIOBE3AHOCT BOCAHCKE
KPAJI{HE

flocrasJbeHo je nrrase urra je rr,ruHucrap npery3eo ,qa ce KoHaquo cnoja 4no EocHe u
XepqeronuHe xoju 3oBeMo Eocaucxorrr rpajunou ca ocrarKoM Eocse u XepueroruHe, upa je
ca Yucxotrl npyrou? flosApaareHo je :aHcncrvpatLe MuHr,rcrpa Ha KoMyur.rxaqr,rjcxoj
noBe3alrocrr,r uarrrely EocHe u XepqeroauHe H I(Fne fOpe, re EocHe u Xepqeron4He v
cp6uje, anfi4 ce He Moxe 3ar,ocraBurr,r Hu yHcxa npyrq Kao H Apyre xouyHurcarg,rje yrryTap
Eocne u Xepueronnue. 3aurro xeJbe3HutrKu cao6pahaj ue QyurryroHuue y rou nome4y?

Murulc'rap je yraaao Aa je Ha ILeroB npujeuror nocrnrHyr rroJrr{TuqKu AoroBop y Canjery
MHHI{crapa Aa ce H3 cpeAcraBa PerynaropHe areHqnje 3a KoMyHuKaqr.rje oaaoju200 xu16ala
KM sa H3paAy npojernre Aol(yMeHrauuje sa pexoucrpyxqujy Yucxe rpyre. Ha sajeaHlrqxoj

5



cjelHr.rqn 4nuje mq4e, Canjera MHHHcrapa u Blale Peny6lnxe Xpnarcxe, npe4-rroxr.ro je la
ce nuTarbe YHcxe npyre yBpcrr.r y AHeBHu pel r.r AoroBopeHo je aa ce saje4Ho v1e y
percoucrpyxqr.rjy Vucxe npyre, jep ona ceAaM rD/ra rpena3u rpaHr.rrry asuely Eocue pr

Xepueronune u Xpnarcxe y ceojoj .ryxr.rHrr.

3.8. IIPOEJIEMI{ y OyHKUIIOHHCABy EXPT-a, HEAOCTABJbAIbE
TIHOOPMAIS{JE O KPIIIEEy 3AKOHA O JABHOM PTB CIICTEMY EnX

KoxcrarosaHo je aa je Kouncnja uuaJta uajrurue arcrxBHocru c uHJbeM pjeurararra
npo6leua Qyxxrrylonucarra BXPT-a, npo6nerr.ra xojr,r ce qHHH uepjeurunuu u rcoju oAaBHo

rpaje, a Hapoql{To ol20l7. roAHHe. Komuo,rja ce jegnocraBHo ry xe npe4aje u Hacraruhe ce

6oputtt 3a oncraHaK EXPT-a, jep sna rornxo je oH BDKarr H 3a ApxaBy r.r 3a JbyAe rcojn rauo
paAe. 3axBarbyjyhH Hnuqujarusn qraHoBa Kouucuje, H y capa,(bu ca npano6paHr{reJbKoM,
poAHna ce ugeja Ha ocHoBy xoje je o6ycran6euo H3BprrreBe Ha HMoBHHH ra xojy ce Mr.rcJrHJro

Aa npun4Aa EXPT-y, jep je yrnpleuo 4a ro nuje r,rMoBr{Ha EXPT-a Hero ApxaBe Eoore u
Xepqeroaune.

Korrrucujaje sa23. cje4uuqu, xojaje oApxaHa 27.ll.z}z4,ycnojr.ura3aKrbyrraK xojnu ce o4
MumrcrapcrBa rpiDxn Aa y poKy oa 15 aana AocraBH qjenonury uHQoprrraryjy o Kprxelby
3axoHa o JasHoIu PTB cucrerrly Bocue u XepueroauHe, xoja 6r.r cagpxaniura cBe acneKre
oror npo6aela4 yl,clsyuyjyhu rpalaucKo[paBHH, KpHBrrqHo[paBHr,r H ycraBHorrpaBHu acneKr.
3aruro Ao AaHas ru+je peanr+sooau oraj 3aruLyqax Kolrr,reuje?

Murulcrap je o4ronopuo Aa poK xojr.r je Koruucuja oApe.e.rJra nrEje 6uo pezuraH, Aa 3aKoH

HHKaAa Huje Hu I,IMruIeMeIrrHpaH H Aa ce 3aKoH KoHcraHrHo Kprx[. [IIro ce ruqe
nHQopruaquje, oHa je cnpeMHa r.r 6uhe AocrirBJbeHa y KparKoM por(y.

3.9. NOCTYTIAK 3A I{3TPAIBY MEDYAPXABHOT MOCTA HA PI{JEItr,I TAPI,I

flpeacjeaHnurrso BocHe u Xepqeronuneje sa27. pegonuoj cjeluuqu, rcojaje o4pxaua 08.
06.2022, gonnjelo Opryrcy o parr,rsurcaulju Cnopasyrvra rsrr,refy Canjera MHHHcrapa BuX r,r

Bna4e Ihne fope o mrpaAlbu uely4pxarHor Mocra npexo pujexe Tape Ha cnojy
Marl'IcrpanHor flyra M-18 ua loxaqnju Xyu, EocHa n XepUeronilHa H Marucrpil.JrHor rryra
M-3 Ha noxaquju lllhenan florse, I{pHa fop4 H npr.rKJbyqHr.rx rpaHrqHux AuoHr.rqa. flpeua
AocryrHHM l'IuQopuaryrjaua, Munucmpcrao je nornlrcurJro Cnopatyla ca Jasugr\,r
npe.ryseherra ,,flyrenu Perry6larce Cp[cKe", Aa oHo c[poBoAr,r jaoHy xa6aBKy 3a r,r3rpaArby
ruefyApxanHor Mocra npeKo pr,rjexe Tape.
MuHnctapcrno je Ao caAa cnpoBoAlrno cse janHe Ha6anrce 3a rcrpaAlby cnux ruelygpxaBHgx
MocroBa oA cBor ocHHBaIta. fia nu je rauua ona uH$opuuryja u s6or qera je uuHr,rcrap
o.4rD/rIHo 4a MulrucrapcrBo y oaonr crryvajy He cnpoBoAu c{MocraJrHo nocrynax janHe
Ha6asrce 3a Mocr [peKo pujexe Tape?
Munucrap je o4ronopuo Aa je raqHa Nn$oplraqr.rj4 jep je s6or je4HocraBHocrg r.r:uolema
onor npojerra, xoju ocuru Mocra vwa H npHcrynHH lryr oA jemor KHJroMerpa ca Halxe
crpaHe H jeaan AHo ca crpaHe I{pne fope, na cje4lruqu MebyapxasHe xonrzcuje ca L[puonr
fopou AoroBopeHo Aa caMy reHAepcKy rpoqerypy crpoBoAe ,flyrenu perry6rure cpncxe.,.
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Cpe.qcrga 3a rrpHcryrrHu nyr o6es6jelyjy Braaa Perry6narce Cpncxe u ,,flytenu Perry6nnxe

CpncKe", u ro je rpnxBaru,na u uely4pxanua xoul.rcr,rja. Crvrarpa aa je ro ao6ap Harrr,rH Aa ce

HaroKoH KpeHe y mj npojexar xoju H3 rbeMy Mr.rcrepr,ro3Hr{x pa3nora AocaA nuje 6no

npuoprrer uuje4uonr oA rperxoAHux MHHHcrapa.

3.10. KOTTTPOJIA ATTJEJTA BA3AyrrrHOr IPOCTOPA EOCHE Lt

xEPTIETOBTTHE

KoHcrarosaHo je .qa Perry6nurca Xpnarcxa ynpaBJba je4uorrr qerBpruHoM Ba3AyrrrHor

rpocropa Eocue v Xepueroauue, a Aa rtpa'roM HeMa oA.iryKe wH cnopa3yMa

flpeqcjequuurraa Eocse H Xepueronnne, HlaTH je flapraueurapna cKynurruHa
paruQuxonara na 6uro roju ua.rnH cnopa3yM xojarrr ce Ao3BoJbaBa Aa ce je4ua uernpruHa

BB.ryIIrHor npocropa Eocse u XepuerooHHe craBr noA KoHTpony Perry6lurce Xpnarcxe. Y
roM cMr,rcJry on4je ce paAH o npe4aju HHTerprrrera y Ar.rjeJry HaArexHocru HqA Ba3,ryrrrHr,rM

rlpocropoM Eocne u XepUerouHe, r{HMe Bocse u XepqeronHHe He ocrnapyje [pHxoA oA

oKo ceAaM ururuona KM.

fia wr je ruuHucrpy no3Haro xo je goHuo o4rryKy n no xojeu cnopiByMy Perry6nuxa
Xpnarcxa ynpaura jeaHoM rrerBpruHoM Ba3.ryrrrHor npocropa Bocne u XepueronuHe?

Mranucrap je ucraxao .qa je Eocsa u Xepqerou,rHe ycnocraBvma KoHTpoJry HaA BeJTHKoM

sehHHoM ceor ue64 ocHM yjeqHoru gujeay, apa4il ce y VHcxo-caHcKoM KaHroHy xojn s6or
cnoje cnequQr.lvuocru H AiIJbe roKpHBa Bir.uyrxHa Konrpona us Xpearcxe. He nocroju
rpe[peKa Aa [aMerHHM ynararbeM y Hape.ryrux flap roAr.rHa, noje je norpe6uo Aa ypaAH

EXAHCA, Aa ce rpey3Me Korrrpona il Ha rurr,r 4r.rjenoM, rrlrMe 6u o6es6ujeAr.r,rrn AoAarHe
npuxoAe y Ir3Hocy oA Ixecr MHJIr,roHa KM ro,qrarurre. flpaxca je qa ce rpaHr.rqa Ba3AyrxHor
[pocropa y cMHcJry KOHTpOne H ycnyra y JreTeby He [peKnafla ca iloltLrtLtrrKuM rpaHHrlrMa,
re raKo Xpearcxa ynpaBJba je4nuru gujerorr,r y Cp6uju, a Ma[apcra yrpaBJba jegnr,rrra

4uje-rrorrr Xpnarcre. K.nyvHo je aa EnpoxoHrpol ruopa oto6purr.r cBaKy oA HaBeAeHHx

AKTI{BHOCTH.

4. 3AICIbYTIII{ KOMHC}IJE

Korrrncuja sa cao6pahaj n rcouyHnxarylje je ua 25. cjegHr.rqu, oqpxauoj 12. 03. zoz5,
pa3Marpara flpuje4lor usnjeurraja o janHorvr cacJryrrrarby, re HaKoH pacrpaBe je4HouacHo
ycnojuaa Hsrjeunaj o januou cacJryrxalby E1wra Oopre, MuHncrpa KoMyHnKarluja u
TpaHcnopra Eocue u XepqeronuHe.

Taxole, Kouucnja je je4uouacHo ycroju.na v cre4ehe 3axrbyqKe xoje ynyhyje
flpe4crannuuKoM AoMy ua ycnajarre:

l. llpeacranHuqKl{ AoM flapaauerrrapHe cxynrrrrHHe Br.rX rpaxu oA Muuucrapcraa
KoMyHHKaunja u rpancnopra Ed ,u y rrrro xpaheu porry rcpaAH H AocraBu Caajvry
MHHHcrapa EUX na ycsajarre u ynyhuname y rapJraMeHTapHy rpoue.rypy npnje4-rrore
3aKoHa H3 HaAIIexHocnt MuuucrapcrB4 rcoju cy [porpaMoM paAa Caejera MHHHcrapa 3a
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2023. n 2024. rogurry rnaHHpaHH Aa ce yrryre flaplauerrrapnoj cxynrrrrr,rHu EsX sa
ycnajarre.

2. flpe4craaHnrrKu AoM flaprauerrrapue cKynrxrr,rHe EUX rpaxlr oA Munucrapcrna
xouynurcarytja H rpaHcnopra BnX A4 y clcfla,qy ca qraHoM 7. 3axosa o ynpaBr,r

(,,Cnyxr6euu HracHHK EHX", 6p. 37103, 102109 u 72117), o6es6Njear o4rorapajyhy
erHI{tIKy 3acryrrJbeHocr ApxaBHHx c.nyx6eHuxa u 3anocJreHHKa y cKnaAy ca

HaIIHOHaJIHOM CTpyKrypOM CTaHOBHHTTTTBa npeMa [OCJbeArseM nonucy CTaHOBHHTITBa y
Eocsl.t u Xepueronuuu, noce6Ho yruruajyhu y o6sup r{HrbeHr,rlry Aa je y Muuncrapcrey
3arlocneHo Malbe oA 30% Eoumax4 re Aa je y AHpercqHjH 3a ur,rBHJrHo Ba3AyxorrJroBcrBo

Eocue n Xepqeroaune, xoja HMa craryc y[paBHe opranr.r:ar-prje y cacraBy Muuucrapcrn4
oA 60 sanocJreHux rpeHyrHo 80%Cp6a H cBera 14olo Eorurraxa.

3. flpe4cranHfiqKrr AoM flaplarraerrrapHe cr(yrrrrrr,rHe EraX rpaxr.r oA MprnncrapcrBa

xouyuuraqxja H rpaflcrropra Bd ou caqHHH r.r AocraBH flpe4cranuuqKoM AoMy
coeo6yxrarxy anumsy o yKynHoM 6pojy sanocleHr,rx y MuHucrapcrry y cje4uurry y
Capajery H oAroBopr.r xaro je uoryhe 4a MuHacmpcrBo y cje4uurry HMa Malbe oa 100

3anocJleHHx, AoK r,rcroBpeMeHo Perynaropna areuqnja 3a KoMyHr,rKarg,rje EHX lrMa rlaK

140 sanocreHHx, yrlpKoc qHlbeHHuH Aa oBaxo BDKHo MHHHcrapcrBo HMa gnarro sehe

3aKoHoAtlBHe L H3BpIIIHe HaArexHocru oA je4nor peryJraropHor rujela Ha,4rrexHor caMo

ea peryraryljy rpxnrrra eneKrpoHcKux a v ayAVo-BU3yeJrHor ceKropa y
EocHr.r u XepqeronuHu.
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N EAUTO RIZIRAN I TRANSKRIPT
JAVNOG SASLUSANJA MINISTRA KOMUNIKACIJA I PROMETA BiH

EDINA FORTE _ U ORGANIZACIJI KOMISIJE ZA SAOBRACAJ I KOMUNIKACIJE
pREDSTAvNtixoc DoMA pARLAMENTARNE srupSuxE BiH

odrianog 11.02.2025. godine

PREDSJEDAVAJUCI
JASMIN IMAMOVIC

Gospodo poslanici, gospodine ministre, poStovani gosti.

Dakle, mi primjenjujemo ovdje Zakon o parlamentarnom nadzoru, radi se o uobidajenoj

praksi u parlamentarnim demokratijama Sirom Evrope i svijeta, ovo je jedan od nadina dijaloga
izmedu predstavnika zakonodavne i predstavnika izvr5ne vlasti. Dijaloga medu potpuno

ravnopravnim ljudima. To Sto S€ ...,Sto,Sto,Sto se u propisu navodi sasluSanje, mi dobro znamo

parlamentarci da nismo ni sudije, nego ja ovo doZivljavam kao, dakle, slu5anje, medusobno

slu5anje nas iz zakonodavne i izvrSne vlasti sa ciljem unapredenja oblasti u kojoj smo mi nadleZni

kao Komisija za saobradaj i komunikacije i u kojoj je nadleZan ministar saobradaja i komunikacija
BiH. Mene lidno zanima iz ovog dijaloga kako mi kao poslanici u Zastupnidkom domu moZemo

pomodi u ovoj oblasti.

Za poletakja bih dao rijed gospodinu Semsudinu Mehmedovidu, koji je inicijator ovog
dana5njeg dijaloga.

Izvolite.

SpvrsuorN MEHMEDovTc

Hvala gospodine predsjedavaj u6i.
Po5tovani ministre, cijenjene kolegice i kolege, predstavnici medija pozdravljam vas i kao

Sto rede predsjedavaju6i ovoje uobidajena praksa ijedan izvrsan alat, prije svega, zakonodavnog

tijela da osnaZi komunikaciju sa izvr5nim organima vlasti i da naposljetku rezultat bude

zadovoljstvo gradana koje mi predstavljamo. Jedan odrazlogazbogdega sam inicirao dana5nje,

kako se to terminoloSki zove, javno saslu5anje jeste dinjenica da ministra Fortu nismo desto vidali
na sjednicama Komisije, iako je uredno pozivan. Komisija je u protekle dvije godine osim

redovnih odrlala i tri tematske sjednice, medutim ministar nije prisustvovao nitijednoj. Krajnje
sloZena finansijska situacija BHRT-a i kr5enje zakonskih odredbi Zakona o Javnom RTV sistemu

BiH bile su teme dvije tematske sjednice.

Zatim, nakon tragidne saobra6ajne nesreie u Sarajevu, u kojoj su poginule dvije mlade

doktorice, Komisija je u junu 2023. godine odrLala itre6u tematsku sjednicu o temi - Primjena
kaznenih odredbi Zakona o osnovama sigurnosti saobraiaja na putevima u BiH, trenutno stanje i

prijedlozi zaizmjene Zakona. Na osnovu izlaganja udesnika na prijedlog Komisije Predstavnidki

dom Parlamentarne skup5tine BiH je na 8. sjednici, odrZanoj 05. jula 2023. godine, usvojio
jednoglasan Zakljudak:
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TraZi se od Ministarstva prometa i komunikacija BiH da u Sto kraiem roku Vije6u
ministara BiH dostavi na usvajanje i upuiivanje u parlamentarnu proceduru Prijedlog zakona o

dopunama Zakonao osnovama sigurnosti saobraiaja na putevima u BiH, kojim ie se propisati da

vi5estruki povratnici u dinjenju prekr5aja iz oblasti sigurnosti saobradaja moLeizreli zaStitna mjera

privremenog ili trajnog oduzimanja motornog vozila, kao i utvrditi definiranje i adekvatno

sankcion iranje narodito bahate voZnj e.

Ministarstvo do danas nije postupilo u skladu sa Zakljudkom Predstavnidkog doma, iako

mu je Komisija u viSe navrata slala urgencije. Komisija je dak i sama sadinila nacrttralenog zakona

i dostavila ga Ministarstvu.

Pitanje za ministra -Zbogdega Ministarstvo nakon viSe od godinu i po dana nije dostavilo
Vije6u ministara navedeni Prijedlog zakona i za5to ministar Forto nije postupio u skladu sa

Zakljudkom najvi5eg zakonodavnog organa koji ga je imenovao na poziciju ministra?

Predsjedavajuii ho6emo li iii pitanje po pitanje ili iemo da jaizloLim sva pitanja, pa da

ministar pribiljeZi i li?

JASMIN IMAMOVIC
/nije ukljuden mikrofon/

SevsuotN MEHMEDovtc
Jerja imam nekoliko pitanja.

JASMIN IMAMOVIC
/nije ukljuden mikrofon/

Sgnasuom MEHMEDovtc
Da.

JASMTN IMAMOVIC
/nije ukljuden mikrofon/

Ajde, ma aj da probamo pitanje po pitanje, pa ako vidimo da nam je to ovaj, da smo

pogrije5ili onda moZemo ovaj, ... moZemo vi5e pitanja odjednom.

SPTTASUOIN MEHMEDOVIC
iekam odgovor.

EDIN FORTO

Dobar dan, hvala vam na pozivu za ovu sjednicu.
Pozdravljam vas iz Parlamenta, pozdravljam medije, saradnike i evo ja 6u se s Vama sloZiti

da je ovo dobar nadin komunikacije izmedu zakonodavne i izvr5ne vlasti, to je praksa koju vidamo
u mnogo razvijenijim drLavama i demokratijama od BiH i potpuno podrZavam ovaj format, nadam

se da 6e i druge komisije slijediti vaS primjer. Ve6ina stvari koje vi kao komisija radite se tidu
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gradana,tidu se ovog resora, ne sve i ne u potpunosti, a potpuno se slaZem da i dijelim VaS stav da

postoji interes javnosti za ove teme.

Odmah 6u Vam odgovoriti na VaSe pitanje, gospodine Mehmedoviiu. Nedolazak na

sjednice, ja sam bio na sjednicama kada sam bio prisutan ili kada se nisu preklapale obaveze na

nadin na koji sam bio fizidki sprijeden, nekad bih znao biti u inostranstvu kada bi vi radili sjednicu.

Po5to nismo dosad imali mehanizam koordinacije, ne onaj veliki Mehanizam koordinacije, nego

izmedu nas kojibi utvrdio da smo svitu pa da ija mogu sebito staviti, nego vi zakaLete sjednicu

i samo po5aljete poziv, nekad sam bio fizidki sprijeden, to ni na koji nadin ne znadi da na, da

zanemarujem vaS rad ili da ne vrednujem vaS rad u skladu sa va5im nadleZnostima. Nije mi nikad

to bila namjera, ali Vi dobro znate dakada sam bio prisutan bio sam tu, moZda ne dovoljno koliko
bi bilo Vama zadovoljavaju6e.

Vezano za VaSe pitanje ili po pitanju bahate voZnje iZakljudka koji ste usvojili, kojije i

Parlament usvojio, a to je da se hitno rade izmjene, mi ga zovemo kolokvijalno ZOBS -Zakono
bezbjednosti saobradaja, ali on ima naravno vi5e naziva, kojim bi definisali i propisali

odgovaraju6e kaznene mjere zabahatu voZnju. Povod zato je bio tragidni povod ubistvo gradana

Sarajeva na ulicama Sarajeva od strane neodgovornih ludaka, da ih tako nazovem, koje je potrebno

definisati u Zakonu u skladu sa nekim praksama koje se de5avaju i na drugim mjestima. Moram
Vam re6i daje i bezzakljulka Komisije jedna od prvih aktivnosti koju sam poduzeo po imenovanju
je saradnja sa entitetskim vlastima, koje takoder imaju ustavnu nadleZnost i mogu imati svoje

zakone o bezbjednosti saobra6aj. Republika Srpska ima svoj Zakon o bezbjednosti saobraiaja, koji
se mora, tako bi trebalo, u okviru nekom uklopiti u drZavni zakon. Ja vam ne mogu nabrojati koliko
smo sastanaka imali, Sto sastanaka gdje su bili ministri prisutni sa glavnim saradnicima, Sto radnih

sastanaka izmedu sluZbenika ministarstva u usaglaSavanju izmjena ovog Zakona, ne samo u dijelu
bahate voZnje nego i drugih polja gdje smo, dini mi se, malo izgubili korak sa ostatkom i regije i

Evrope u smislu definisanja nekih stvari u Zakonu o bezbjednosti saobra6aja. Inade ovo je jedan

od najveiih zakona uop5te na drZavnom nivou, on ima preko 300 dlanova, donesen je davno,

mislim da je donesen 2006. godine i potrebne su bile i druge izmjene pored ovoga o bahatoj voZnji

Ja 6u navesti neke izmjene koje su, neke su simpatidne, neke su potrebne, npr. skuteri,
elektridni skuteri, ovi romobili koji su postali masovna pojava, posebno u urbanom transportu nisu

nikako definisani Zakonom. Imate dinjenicu da u evropskim gradovima i urbanim sredinama,
posebno gdje se stvaraju guLve, u trenutku stvaranja guLve primijetili ste da se napravi jedan

koridor, da se svi sklone malo lijevo i desno da tu moZe pro6i hitna ili policija. Zatim, dinjenica da

posebno u urbanim sredinama u BiH jedna mala nezgoda, saobra6ajna nezgoda, koja ko5ta par

stotina maraka, zaustavi, potpuno zakrli saobrada, jer u skladu sa EU-obrascem za osiguranje, koji
mogu vozali popuniti i skloniti se sa ceste, oni dekaju policiju. Mislim da bi trebalo propisati da

setaj dolazakpolicije placa, ako su oni mogli popuniti tajobrazac isprijediti guLve u saobraiaju
zbog njihovog tog odnosa koji se desio nekom manjom nezgodom. I jo5 nekoliko tih stvari koje je
osim bahate voZnje potrebno unaprijediti u naSem svakodnevnom Zivotu, koje propisuje ovaj

Zakon o bezbjednosti saobradaj.

I sad moram reii, malo ce zvuEati politidki, ne Zelim nikoga optuZivati zabilo Sta. Nakon
Sto sam definitivno usaglasio sa ministrom iubrilovi&m iz Vlade Republike Srpske sve ono Sto,

na Sta nemaju primjedbi da ide u novi drZavni zakon u smislu izmjena,to je negdje oko 35 dlanova,
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dobio sam negativno miSljenje. I evo ako me pitate za5to je trebalo toliko? U skladu sa praksom

koja nije propisana na drZavnom nivou u smislu da je potrebno imati entitetsko odobrenje za neki
zakon, propisi koji definiSu nadin donoSenja propisa na drZavnom nivou kaZu da se sve ono Sto

Vijeie ministara usvaja, ukljuduju6i i zakone, donose u saradnji sa nadleZnim nivoima vlasti i

stvarno ustavno morali bi imati saradnju sa entitetim a, ali ta saradnja nije tadno definisana da mora

biti neka prethodna saglasnost, moZe biti kroz radne grupe, kroz mi5ljenja itd. ali to onda ne

sprjedava, recimo, ministra da donese zakon u proceduru i stavi ga na dnevni red Vijeda ministara.

Medutim, u poslednjim godinama mislim da se uspostavila jedna praksa, koju ja na podrZavam, a

to je da ministri koji dolaze izreda srpskog naroda, ministri iz Republike Srpske odbijaju podrZati

bilo Sta Sto nisu institucije Republike Srpske dale pozitivno mi5ljenj e. Znajudi da 6e moja izmjena
zakona i dono5enje zakona na Vije6e ministara pasti bez pozitivnog mi5ljenja iz ovih institucija,
jer su oni uspostavili tu politidku praksu i vokalno, verbalno su to rekli na viSe drugih predmeta i

tema na samim sjednicama Vije6a ministara, ja sam potro5io dosta vremena poku5avaju6i

proizvestiovaj politidkikonsenzus kojibiproizveo zakon kojibionipodrZali.Zadnji put kad smo

sve usaglasili i kad nam je stiglo negativno miSljenje, ja sam odludio da viSe, da je to ulaganje

vremena u ne5to Sto ne funkcionira, ako 6emo govoriti politidki, a ovdje smo i politidke osobe, to
je jedan od razloga Sto, Sto, koji su doveli do moje otvorene podr5ke za rekonstrukciju vlasti na

nivou BiH, jer ako ne moZemo skutere i bahatu voZnju definisati zakonom pod izgovorom da je to
nekakav prenos nadleZnosti, a ia se ne bavim prenosom nadleZnosti, nisam u tim ustavnim

pitanjima, uglavnom sam u pitanjima koja se tidu svakodnevnog Livota. Mislim da nije to stvar
gubljenja strpljenja, jednostavno vidite da ne5to ne ide. Zbog toga i odgovaram Vam na pitanje,

izvinjavam se na duZem uvodu, mislim da je bitno zbog javnosti i mislim da je bitno da i Vi
razumijete kako je i5ao ovaj proces, zbog toga izmjene Zakona o bezbjednosti saobraiaja sa

tridesetak, izmedu 30 i 40 dlanova, koji mijenjaju ove neke stvari koje sam Vam nabrojao, su

upuiene u proceduru i odekujem i nadam se da 6e predsjedavajuda Kri5to staviti na sjednicu Vije6a
ministara, ona to moZe uraditi ve6 na slede6oj sjednici. Dakle, upuieno je sa zaka5njenjem, upravo
ovako kako ste Vi rekli i meni je Zao zbogtoga.

SpvsuotN MEHMEDovtc

Hvala lijepo na odgovoru, iako bi zamolio da nam ne dajte simpatidne odgovore, kako ste

Vi to rekli, nego konkretnije, time bi skratili vrijeme i odgovora, a naravno ija iu se potruditi da

pitanje bude Sto jasnije, preciznije i konkretnije.

Naravno, da nemate uporiSte ni u jednom propisu kada je u pitanju traLenje saglasnostibilo
kojeg entiteta ili Distrikta Brdko u pogledu predlaganja zakonskih rje5enja koja treba da produ

proceduru Vijeia ministara, a nakon toga i Parlamentarne skup5tine BiH. Ali bez obzira na sve

ove razloge koje ste naveli, Vi niste ni poku5ali da to ugleda svjetlo dana, jer da je do5lo u
parlamentarnu proceduru, ja sam optimista obzirom na ambijent koji je vladao na Komisiji, mi
smo jednoglasno usvojili,znaEi, i pravac u kome bitrebalo da se predloLeizmjene i dopune Zakona
o sigurnosti saobra6aja, s tim mogu pravdati svoj stav da bi sigurno u parlamentarnoj proceduri
dobilo podr5ku kolega zastupnika i zastupnica. Ali u prilog tome govori i da, recimo, za neka
zakonska rjeSenja koja ste slali i na Vijede ministara i u parlamentarnu proceduru niste traZili
saglasnost, na primjer izmjene i dopune, odnosno Zakon o BHANSA, koji evo forsirate i drugi put

da ude u parlamentarnu proceduru, Sto je ovako malo, da budem iskren, dudno. Ali stoga iu preii
na pitanje broj dva.
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Kad smo kod zakona ve6 Programom rada Vijeia ministara za 2023. i 2024. godinu
planirano je, to je VaS program, da Ministarstvo prometa i komunikacija BiH sadini i uputi u
parlamentarnu proceduru I I zakona ito:

1. Zakon o radnom vremenu itd. da ne govorim Eitav naziv,
2. Zakon o sigurnosti saobradaja na putevima, evo o kojem smo govorili pod prvim

pitanjem,
3. Zakon o medunarodnom imeduentitetskom cestovnom prevozu,

4. Zakon o Lelleznicama BiH,
5. Zakon o zrakoplovstvu BiH,
6. Zakon o elektronskim komunikacijama,
7. Zakon o elektronskim medijima,
8. Okvirni zakon o informacionoj sigurnosti i sigurnosti mreZnih informacionih sistema,

9. Zakon o Javnom RTV sistemu BiH,
10. Zakon o pomorskoj plovidbi i
11. Zakon o kibernetidkoj sigurnosti i sigurnosti mreZnih informacionih sistema.

Od navedenih I I planiranih Ministarstvo nije izradilo nitijedan zakon ili bar meni nije
poznato, moLda je izradilo, ali nije ugledao svjetlo dana. Za dvije godine Ministarstvo je u

parlamentarnu proceduru uputilo samo jedan zakon i to zakon koji nije ni bio planira, a to je
Prijedlog zakona o izmjenama i dopunama Zakona o Agenciji za pruZanje usluga u zradnoj
plovidbi BiH ili tzv. BHANSA.

Pitanje, kako je mogude da od I I planiranih Ministarstvo nije izradilo niti jedan i koji su

sve razlozi uticali na ovako katastrofalnu zakonodavnu aktivnost ovog vrlo vaZnog Ministarstva?

EDIN FORTO

Hvala na pitanju.
Ja bih samo na prethodno pitanje kratko se vratio, izvinjavam se Sto sam bio predug, ali

morao sam objasniti proces, jer je upravo bilo u pitanju ka5njenje ikonadni odgovor je bio da ja
jesam uputio taj Zakon i on je trenutno u Sekretarijatu Vijeda ministara, to je jedna stvar.

Druga stvar, Vi kaLete - trebali ste uputiti u parlamentarnu proceduru, ne treba saglasnost.

To sam ija konstatovao, ja nisam poku5ao dobiti pozitivna miSljenja nego politidki konsenzus da

bude usvojeno. Na Vijeiu ministara to ne bi bilo usvojeno i vidje6emo evo kako ie sada pro6i na

Vijedu ministara. S druge strane, vi kao parlamentama komisija i Parlament mogli ste uputiti ovaj

Zakon bez ikakvih problema u proceduru, usvojiti ga na oba doma. Ja sam traLio politidki
konsenzus da mi prode Vije6e ministara. Vas ni5tan nije sprjedavalo, dak smo ovdje na jednoj

komisiji na moju sugestiju da sami taj Zakon uputite u proceduru, jer je brZe na taj nadin, dak i
prikupljanje standardnih mi5ljenja se potpuno pojednostavljuje. Vi ste rekli ne, ne, da mi ne5to ne

pogrije5imo, hajte to Vi. I evo ja sam sada to uradio, naravno uz ovo obrazloZenje.

VaSe sledeie pitanje je za5to nismo dostavili iz Programa rada ove zakone? I dobro ste ih
pobrojali osim Sto ste dva put pobrojali jedan zakon, a radi s o ovoj kibemetidkoj sigumosti i

informacijskoj sigurnosti, to je jedan zakon, suStinski l0 zakona, jerje u jednoj godini najedan
nadin bilo napisano, druge godine na drugi. To je Program koji sam ja predloZio i to je Program
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koji nije predloZila SkupStina. Ja sam vjerovao da trebamo raditi na ovim zakonima i naravno u
meduvremenu su se pojavile ipotrebe zadruge zakone, kojih takotler ima nekoliko, na kojima sam

radio, ukljudujuii i ovaj koji ste pomenuli Zakon o pruZanju usluga u zradnoj plovidbi. Ja Vama

mogu sada pobrojati za svaki od ovih zakona u kojem su statusu i gdje se nalaze, ako ste

zainteresovani, znali koji je u kojoj fazi donoSenja, ako ste zainteresovani, ja Vam mogu sad

pobrojati to.

Spvsuon MEHMEDovtc
/nije ukljuden mikrofon/

... nrje u proceduri, nije zavr5en

EDIN FORTO

Nije moZda u parlamentarnoj proceduri, Sto ako dolazi od mene mora proii prvobitno
Vije6e ministara. Ali evo re6i 6u Vam da je Zakon o radnom vremenu, kojije donesen prvobitno
2010. . ..2016. godine da su prikupljena sva mi5ljenja, obavljene su sve konsultacije, dekamo joS

samo ovaj DEI - Direkciju za evropske integracije i bi6e spreman zaYije(,e ministara, a mislim
da je pitanje dana. Sad da ne ulazim u meritum ovog Zakona, su5tinski se uskladujemo sa nekim
evropskim praksama, posebno na neka smart elektronska rje5enja kod tahografa.

Zakon o bezbjednosti saobra6aja sam Vam sad ovaj opisao, su5tinski moZe biti na Vijeiu
ministara svaki dana, sada to predsjedavajuia Kri5to moZe re6i. Veliki Zakon o bezbjednosti

saobradaja u smislu njegovog objedinjavanja, on je 2006. do danas imao preko deset izmjena, ako

uspjemo izglasati ove izmjene sad o kojima sam u prvom pitanju govori, to bi bilo dovoljan broj
izmjena da se moZda usvoji jedan integralni tekst Zakona o bezbjednosti saobra6aj, to je ogroman

Zakon sa preko 250 dlanova, sistemski zakon iz kojeg proizlazi 27 pravilnika itd. itd.

Zakon o medunarodnom i meduentitetskom prevozu, on je iz 2002. godine sa malom

izmjenom 2003.godine. Namjemo Vam govorim kad su dono5eni ovi zakoni da vidite koliko te5ko

ovi zakoni idu. Ja sam upravo stavio u Program rada ove zakone koji su po petnaest, dvadeset

godina stari da probamo napraviti neku vrstu sustizanja onoga Sto su najbolje evropske i regionalne
prakse. Ovaj Zakon je pro5ao e-konsultacije, koje su propisane, dekamo jo5 miSljenje Federalnog

ministarstva prometa i komunikacija, dobili smo Mi5ljenje iz saobrahja i veza iz RS-a i trenutno
joS se ta radi ..., dekamo to miSljenje i uputi6emo ga u proceduru prema Vijeiu ministara.

Zakon o vazduhoplovstvu, koji je iz 2009. godine, to je po meni jedan od najvaZnijih
zakona kojije u pripremi, tim Zakonom bi, ito sam govorio na ovoj drugoj jednoj komisiji na

kojoj su nekiod vas bili, to jeZakon koji ureduje naS zradni prostor itaj cijeli sektor. Mitrenutno
imamo BHDCA direkciju za, civilnu direkciju, Direkciju za civilnu avijaciju, to je BHDCA
takonana, koja je u sklopu ovog Ministarstva, Sto mislim da je pogre5no, iprvu stvar koju sam

napravio kada sam imenovan je, proditao sam lzvje5aj Evropske komisije zaovaj sektor i Izvje5taj
Evropske komisije doslovno navodi da nemamo toliko problem u nekim zakonodavnim
rje5enjima, ima u jednom dijelu kad je u pitanju istraZivanje nezgoda u ovom sektoru, ali dinjenica
da su oni dio Ministarstva i da su drZavni sluZbenici nikako ne moZe nadomjestiti potrebu na trZi5tu

zajako specifidnim strukama gdje neko ko mora biti inspektor najednom aerodromu ili na jednom

zrakoplovu ili u jednom procesu, u jednom aero-klubu, jako specifidna struka gdje su potrebni
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medunarodni sertifikati, puno ulaganja u ljudske resurse, da mi te ljude ne moZe platiti obidnim

platama drZavnih sluZbenika koji su jo5 na drZavnom nivou potcijenjeni u odnosu na ostale nivoe

vlasti. Zbogtoga idemo u jednu transformaciju koja treba da dovede do toga da ta Direkcija se

izdvoji iz Ministarstva, da bude agencrja po uzoru na druge agencije u Evropi i da ima svoje

prihode i da se moZe sama razvijati i moZe sama sebi odredivati za ove specifidne struke neke

dodatke na platu. Dakle, ovaj problem sa plaianjem strudnog osoblja je navela Evropska komisija

u svom lzvje5taju iz 2022. godine. Kada smo mi stupili 2023. odmah sam postupio, traZio

saradnike da idemo s ovim Zakonom. Ovo je takoder sistemski zakon, koji ima preko 250 dlanova

i iskreno se nadam da 6emo ga uskoro vidjeti u proceduri, trenutno je na usagla5avanju sa

Ministarstvom odbrane i Ministarstvom vanjskih poslova koji imaju takoder neke nadleZnosti kod

preleta itd. Plan je da ovaj Zakon zajedno sa Zakonom o uslugama u zradnoj plovidbi ide zajedno

i onda bih mogao re6i da radimo potpunu reformu ovog sektora zrakoplovstva.

Zakon o Leljeznicama BiH je i22005. godine i ja nisam krio svoj interes za Lelieznice
generalno, dak mi je bilo drago da imam ovdje neku nadleZnost. Meclutim, uskladivanje na5eg

postoje6eg zakona sa tzv. detvrtim paketom Zeljeznidkog prometa koje, koja je nametnula

Evropska unija u saradnji sa Evropskom unijom je zaustavljeno, planiraju se izmjene i dopune

kroz neku vrstu projekta sa EU. Ovdje takode treba oprezno pristupiti, mogu re6i da ovdje nismo

daleko oti5li, iako mije ovo omiljena tema.

Zakon o elektronskim komunikacijama. Radna grupa je pripremila tekst koji je usagla5en

na95o/o. Ono Sto imamo problem, neiu reii problem ali mogu reliizazov, nekoliko institucija je
ovdje sastavni dio Radne grupe koja priprema ovaj teksta, entitetska ministarstva, Direkcija
evropskih integracija, Regulatorna agencija za komunikacije - RAK, oni su donijeli Poslovnik

koj im svi moraj u biti prisutni da bi bilo Sta uradili i u zadnje vrijeme, dini mi se, da ne mogu nikako

da se uganjaju i da nam dostave konadnu verziju ovog Zakona. Ovo je jedan sistemski zakon i bi6e
jako zanimljivo ako ga moZemo pustiti u proceduru u narednom periodu. Zakon o elektronskim
medijamajeyezanzaovajZakon itrebali bi i6izajedno, istaje Radnagrupa izataiZakon.

Okvirni zakon o informatidkoj sigurnosti ili kibernetidkoj sigurnosti, to je jedan zakon.
Ovdje imamo jedan, ja bih rekao, politidki izazov. Ustavne nadleZnosti o kibemetidkoj sigurnosti
su podijeljene, znali entiteti mogu imati svoj zakon i Republika Srpska ima svoj zakon, a

Federacija koliko znam ima spreman zakon i moZemo ga odekivati u narednom periodu u

Federalnom parlamentu. Ono Sto je, Sto nama treba je okvirni zakon koji ie ovo urediti kao okvir
za djelovanje entiteta i Brdko distrikta i da se naravno pokrije drLavni nivo i driavne institucije u
smislu kibernetidke sigurnosti, odredivanje tadaka, uspostavljanje CERT-ova koji su jako bitni, to
su tzv. ja bi ih nazvao vatrogasci kod kibernetidkih napada, Sto mi nemamo uspostavljeno ni na

jedan nadin, ni na jednom nivou vlasti, osim odbrane koja ima svoj, koja Stiti svoj sistem. Ovaj

Zakon postoji u Planu rada i to zbog zakljudka kojije donio Parlament prije, ja bih rekao, ovog
saziva, koji su zaduLili Ministarstvo sigumosti da izradi ovaj Zakon i u najboljoj volji da imamo

dobar zakon mi smo to stavili takoder u ovaj, u svoj Program rada, ali ne znam kako 6emo

razrije5iti ovaj sukob nadleZnosti gdje sigurnost tvrdi da oni trebaju izradivati ovaj Zakon i ovaj,
neiu reii sukob nadleZnosti, nego isprepletena nadleZnost traje od 2017. godine.

Takoder, evo pribliZavam se k.ajr, Zakon o RTV sistemu. Ja bih rekao daje ovdje, imaju6i
u vidu da je u Radnoj grupi i mislim da trebaju biti uprave, direktori sva tri javna servisa, sva tri
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emitera, ono sto je evidentno je da oni ne mogu politidki ni na istu ravan da dodu. Kad smo zamolili
bar da se dogovore oko neke naplate, ne5to Sto ie svima biti dobro u smislu objedinjavanja
pretplate, objedinjavanje nadina naplate na teritoriji cijele BiH dini se da ne postoji ovdje, da ne

postoji dobra volja. Moja nada je da iemo zakon o, generalno ovaj sektor Javnog servisa rijeSiti
kroz pristupanje Evropskoj uniji. iinjenica je da je Evropska komisija odredila jedan od l4
prioriteta upravo ovaj, a to je odrZivost Javnog RTV sistema, u svakom razgovoru koji imam sa

evropskim zvanidnicima, ukljuduju6i inovog ambasadora Soreku, traLim da se ovo stavi vi5e na

prioritet u smislu Sta je potrebno bh. vlasti da rijeSe, jer ovo je neSto Sto nede icibez politidkog
konsenzusa ko god bio ministar, ja ili neko drugi.

Zakono pomorskoj plovidbi imamo u prednacrtu, jako brzo ce krenuti u proceduru u smislu
prikupljanja ovih osnovnih mi5ljenja ija se nadam uskoro na Vije6u ministara.

Zakoni koji su mimo plana i Vi ste pomenulijedan, ne6u i6i detaljno, samo da kaZem da je
BHANASA iz 2009. godine i potrebno ga je uskladiti sa evropskim standardima. Zakon o e-

komunikacijama u smislu kratkih izmjena za ovaj jedan, jedan, dva, koji smo dogovorili na

politidkim dogovorima na drZavnom nivou to je u Sekretarijatu Vije6a ministara i moZe se pojaviti
na dnevnom redu svaki dan, nadam se da 6emo ga usvojiti. Zakon o po5tama gdje smo dobilijako
pohvalne komentare izEU zataj nacrt ion je sada u procesu pribavljanja osnovnih miSljenja i brzo

ie se naii na dnevnom redu Vijeia ministara. Zakon takode o elektronskom potpisu pokuSavamo

usaglasiti sa Evropskom komisijom koji su nam dali konsultante da poku5amo napraviti dobar
zakon. Ovdje je veliki politidki otpor iz Republike Srpske i treba vidjeti kako 6emo to prevaziii. I

Zakon o transparentnosti vlasniStva medija, koji ima takoder svo izazove politidke prirode.

Evo jasam Vam pobrojao svezakone, jako su, jako je Sirok raspon ineki od njih 6ebrzo
biti u Vijeiu ministara, a neki od njih nisam nija optimista iskreno, iako sam stavio to u Program
rada.

SpnasuotN MEHMEDovTc

Hvala ministre.
Ja bi samo zamolio da odgovori budu kraii, jer i ja sam kratko pitanje postavio. Naravno,

ja nisam zadovoljan stanjem u kome se nalazi evo pozicija ovih ll zakona, koje sam nabrojao.
ZnaEi, njih nema ni u Vije6u ministara, a kamo Ii u evo u parlamentarnoj proceduri Parlamenta
BiH. Ali evo ja 6u nastojati da Sto kra6e postavim pitanje da damo priliku i kolegama.

JASMIN IMAMOVIC
/nij e uklj uden m ikrofon/

... moZda da napravimo neki krug, da Vi posle

SsN4suoN MEHMEDovTc
Evojo5jedno, pa onda nek ide krug

Pa dobro da mi, da drugi dlanovi Komisije dobiju malo priliku, eto to je samo



9

SgvtsuorN MEHMEDovtc

Dobro, hvala
Sledeie moje pitanj e je zapravo, odnosi se na etnidku zastupljenost zaposlenika u

Ministarstvu i onim organizacionim jedinicama koje su, zakoje je Ministarstvo nadleZno, izmedu

ostalih i BHANSA. Naime, vrlo je lo5a naslijedena etnidka struktura Ministarstva, iako u

prethodnom pitanju poku5ali ste da se branite time Sto je neko 2005. ili 2003. ili ne znam nija koje
godine u prethodnom sazivu Vije6a ministara nesto uradio i Vi ste to naslijedili, ali da je neko prije
Vas dobro to radio vjerovatno Vi ne bi bili ministar nego ste dobili priliku od gradana BiH na taj

nadin zato Sto su neki izgubili povjerenje gradana, pa ste Vi sada ministara i dobili ste povjerenje,

nemojte da za dvije godine izgubite i Vi povjerenje. Zato moje sledece pitanje odnosi se na vrlo
lo5u etnidku zastupljenost, odnosno debalans Bo5njaka u Ministarstvo. Do5lo se fingiranim
konkursima, imenovanjima podobnih dlanova konkursnih komisija, narodito tu ulogu vidim
Agencije zadrZavnu sluZbu, pa je tako SNSD-ov ministar Vojin Mitrovi6 protivno zakonu u svom

mandatu uspio u namjeri da se u Ministarstvu zaposli Sto manje Bo5njaka i Sto vi5e Srba, a to isto

su radili iraniji ministri HDZ-a samo je razlika u tome da su oni zaposlili ve6i broj Hrvata od

zakonom utvrdenog broja. Nagla5avam da je zakonom, da je dlanom 7. Zakona o upravi jasno

utvrdeno da se u organima uprave osigurava odgovarajuda etnidka zastupljenost drZavnih

sluZbenika i zaposlenika u skladu sa nacionalnom strukturom stanovni5tva, a prema posljednjem
popisu stanovniStva u BiH.

Pitanje - Da liste svojim djelovanjem u protekle dvije godine postupali u skladu sajasnom
zakonskom odredbom koja obavezuje da se u Ministarstvu mora osigurati odgovarajuda

nacionalna zastupljenost drZavnih sluZbenika i zaposlenika u skladu sa etnidkom strukturom
stanovniStva, a prema posljednjem popisu stanovni5tva u BiH, odnosno da lije i koliko smanjen

debalans Bo5njaka u odnosu na zatedeno stanje, jer bi na taj nadin stekao se dojam evo da ste Vi
se trudili da popravite to stanje koje ste zatekli?

Naravno, nemojte se braniti da je broj jedan strudnost to se podrazumijeva, ali pod istim

uvjetima kad je u pitanju struka mora se voditi raduna i o etnidkoj zastupljenosti, jer je to i ustavna,

evo i dlanom 7. zakonska, Zakona o upravijasna, jasno utvrdena definicija. Cekam odgovor.

EDIN FORTO

Hvala Vam i na tom pitanju.
SlaZem se da postoji disbalans u mnogim ministarstvima i mnogim ustanovama. Ono Sto

se, naravno zatedeno je stanje i sami ste to konstatovali. Recimo, BHDCA koja je bazirana, koja
je sastavni dio Ministarstva i ona je sa sjediStem u Banjaluci i kroz godine u kojim se ona

kadrovirala postoji odigledan disbalans, daleko je ve6i, ve6a zastupljenost zaposlenih iz reda

srpskog naroda, isto tako Regulatorni odbor Leljeznica kojije u Doboju i onda tu se moZe, moZe

se prikazati kao odredeni disbalans. Ja se slaZem s tim, nemam, niti sam radio toliki broj
zapo5ljavanja da bih sad mogao nekim inZinjeringom to dovesti u ono Sto propisuje popis, zakon
itd. Mogu Vam re6i da trenutno je Bo5njaka40%o, Srba 407o, Hrvata l8o/oi Ostalih l%. Dakle,
evidentan je, evidentno je da nedostaje Bo5njaka, ja se iskreno nadam da 6e u narednom periodu
posebno kroz, ja bih rekao, neke praktidnije metode etnidkog izbalansiranja, recimo, da se otvori i

da se pojada ured jednih od ustanova u Sarajevu ili u drugim mjestima gdje se moZe u skladu sa
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strukturom stanovni5tva ovo popraviti. Moram Vam redi da kad se raspi5e konkurs u Banjaluci,
nema puno Bo5njaka prijavljenih, ali to je iz onoga Sto sam duo kolokvijalno. Ono Sto smo mi
radili ovaj, ja sam u mom mandatu detvoro ljudije primljeno, detvoro tri Bo5njaka ijedan Srbin,
po internom konkursu je bilo nekih premjeStanja, ali to je ved postoje6a struktura. Dakle, sad kad

bi se otvorio neki konkurs za 50 ljudi, moLda bi se moglo nekim sistemskim pristupom tu ne5to

popraviti, ali u ovom trenutku sa ovim brojem zapo5ljavanja, ja inade nisam ljubitelj zapo5ljavanja

mislim da u veiini ustanova ima dovoljno ljudskih resursa osim moZda ta BHDCA kad postane

agencija, ja bih volio da oni privuku nove ljudske resurse, pa moZda da otvore ured i pro5ire ured

na drugim mjestima itd. Dakle, ovo je bitno pitanje, alijako teSko je ispraviti postoje6e stanje.

Spn,tsuprru MEHMEDovtc

Jedna samo, jedan kratak komentar. ZnaEi, Vi ste imali priliku, jer ste na dva svoja
pomoinika internim konkursom unapredivali, niste, bar nije javnosti poznato da ste se potrudili da

ispravite makar na rukovodedim pozicijama, jer od Sest rukovodedih pozicija samo je jedan

Bo5njak. To je poniZavanje jedne etnidke skupine, jednog naroda na nadin, evo, znate medu evo
Bo5njacima, da konkretan budem, nema sposobnih, obrazovanih, strudnih ljudi za tako vaZne
pozicije, mislim da to nije tadno i mislim da u narednom periodu morate voditi o tome raduna zato

Sto je to i ustavna kategorija ne samo zakonom propisana odredba.

Evo, da damo priliku i drugima.

JASMIN IMAMOVIC

Da, ma treba nam dijalog, treba nam razgovor, razmjena informacija i ja kao

predsjedavajuii Komisije stvarno ovaj insistiram, dakle na5i pozivi za sjednice Komisije, ovo
doZivljavam kao jednu tadku dnevnog reda Komisije, ovaj razgovor, da mi ga Saljemo dakle
najmanje, najkraie osam dana prije sjednice, tako da evo sekretar neka vidi s Vama i sa

saradnicima nekada nama, mi smo vezani, mi smo vezani za sjednice Predstavnidkog doma,
uglavnom su uodi sjednice Predstavnidkog doma ove komisije, uglavnom.

Kad je u pitanju ova bahata voZnja, evo da kailem, ja sam poku5ao sa sekretarom uz pomod

na5eg Sektora za istraLivanje napisali smo prijedlog izmjena postojedeg zakona, gdje bi bila
unesena bahata vohnja, uzeli neke primjere iz Svicarske, Austrije, Slovenije, Hrvatske i tad u

Komisiji, evo da i mi iz Komisije malo, parlamentarci stavimo ruku na srce pa kaZemo prevladalo
je mi5ljenje da ne treba da idemo mi sa time na Parlament. Mislim da tu nije niko imao lo5u

namjeru od dlanova Komisije da odbije taj moj prijedlog, nego naprosto da se ne ide pred

Ministarstvo, nego da damo priliku da Ministarstvo to uradi. Ministarstvo je opet krenulo
pre5iroko, ho6u samo da kaZem da sada kad, pogotovo u ovim novim politidkim okolnostima kad

smo vidjeli da nema teorije da zakon iako je i da ga je Ministarstvo potpuno zavrSilo dobije
dovoljno veiinu u Vijeiu ministara, kolega Magazinovi6 i ja smo se odludili uputiti ovaj u
proceduru zakon koji tretira samo dakle bahatu, izmjene zakona tretiraju samo bahatu voZnju, joS

odredene odredbe koje ne moZe se tretirati bahata voZnja ukoliko se i one ne izmijene.
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Ja bih sad zamolio da postavi pitanja dlan Komisije, ovaj poslanik gospodin Dunovii, a da

se priremi gospodin Emri6, a onda opet moZe Mehmedovi6, jer mije gospodin Slavko Mati6 rekao

da nema pitanja.
Evo, izvolite gospodine Dunoviiu.

MILAN DUNOVIC

Hvala predsjedavaj u6i.
Sve vas srdadno pozdravljam i zapravo imam dva naizgled jednostavna pitanja za ministra

Fortu, medutim ne znam da li ie odgovori bitijednostavni. Moja pitanja se odnose na iskljudivu
nadleZnost Ministarstva u segmentima gdje Vam nije neophodno usagla5avanj e zbog kompleksne
procedure usvajanja zakonskih procedura u Vije6u ministara, znadi iskljudiva je nadleZnost

Ministarstva, a odnosi se na akte koje je Ministarstvo, odnosno ministar donosi bez saglasnosti

Vijeda ministara, a to su pravilnici.

Prvo pitanje se odnosi na Pravilnik o obiljeZavanju vozila za osobe sa invaliditetom. ZaSto

postavljam to pitanje? Odgovor je vrlo jednostavan, jer ministre niste ispo5tovali zakonski rok da

taj pravilnik donesete. Podsjetidu, u..., sredinom 2023. godine ja sam bio predlagad izmjene

Zakona o bezbjednosti saobracaja na putevima u BiH u segmentu dobijanja, prava na dobijanje
znaka pristupadnosti za osobe sa invaliditetom. Napominjem da je taj Zakon dobio jednoglasnu

podr5ku u Predstavnidkom domu, a odnosio se na izmjenu gdje je postojala, odredeni vid
diskriminacije je postojao jerje bilo predvideno da iskljudivo osobe sa stopostotnim invaliditetom
imaju pravo naznak pristupadnosti. Ja moram plastidno objasniti, evo da bi svima bilo jasnije.

Tada sam pojasnio da i u drZavama EU i u drZavama u okruZenju je uobidajeno je daje taj procenat

za pravo za dobijanj e znaka pristupadnosti 80%, kod nas je bilo 100%. Prijedlog izmjene Zakona
jednoglasno je usvojen u Predstavnidkom domu, nakon toga usvojen je u Domu naroda, objavljen
u ,,SluZbenim novinama" u decembru, konkretno 29. decembra 2023. godine. Pored togZakona
usvojen je Zakljuhk kojim se nalaZe ministru da u roku od 30 dana donese pravilnik kojim bi se

obiljeZavala vozilaza osobe sa invaliditetom. Pro5lo je ne 30 dana, proSlo je godina i 30 dana ijoS
koji dan, dakle negdje 07. februara2024.je proSlo godinu dana, odnosno 2025. je proSlo godinu.
Tako da mi imamo, ja 6u ponovo plastidan primjer, mi imamo situaciju na terenu da osoba sa

invaliditetom preko 80%o,aispod l00o/o, evo npr. devedeset procentni invalid u MUP-u opStinskom

podnese zahtjev za znak pristupadnosti i ispunjava sve zakonske uslove. Takva osoba bude

odbijena, jer 6e se MUP pozvati na Pravilnik. Vi niste taj Pravilnik prilagodili, joS uvijek pi5e

stopostotni invaliditet i onda maltretiramo, kao dru5tvo maltretiramo osobe sa invaliditetom na

nadin da moraju ili sudskom postupkom ili razumijevanjem opStinskog MUP-a ili nekim Lalbama

da ostvare svoje pravo koje vec viSe od godinu dana imaju u skladu sa zakonom, napominjem koji
je jednoglasno usvojen.

Evo, molim Vas da odgovorite zaito Zakljudak ove Komisije, kojije usvojio Parlament,

nije ispoStovan u tom roku i kada ie to biti konadno usvojeno?
Hvala.
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EDIN FORTO

Hvala Vam na tome i moram reii daje ovo oblast pristup osobama sa invaliditetom, njihova
prava bio jedan od mog fokusa generalno mog rada, da Vam sad ne nabrajam projekt sve koje smo

radili u Kantonu Sarajevo u smislu pristupa, takoder taksi prevoza Kanton Sarajevo je posebno to
uredio dok sam ja bio premijer za osobe sa invaliditetom, ispravili smo zakonske osnove i znali
ovo je ne5to demu sam posebno posve6en. Prije nego Sto Vam odgovorim samo Vam Zelim re6i

da je dlanom 9. Zakona o bezbjednosti saobraiaja propisana saradnja sa nadleZnim institucijama.
Ta saradnja nekad bude izgovor za nerad, a nekad bude stvarno neka saradnja koja dugo traje.

Recimo, pribavljanje miSljenja za neke stvari, recimo morate pribaviti dvadesetak miSljenja za

neke pravilnike, jer svako kantonalno ministarstvo plus entitetsko itd. mora dati mi5ljenje, ta
korespodencijaznatrajatijako dugo. Zbogtogane postoji Lurba kod donoSenja ovih pravilnik ako

Zelimo da ih sistemski rijeSimo. Ja sam podeo rad na veiem broju pravilnika, ukljudujuii i ovaj. I

mogu vam reii da je, on je zavr5en itrenutno je na prikupljanju mi5ljenja, koja nisu obavezuju6a i

koja ne, ni na koji nadin ne mogu usporiti dak ni preko ovog stava sa Vijeiem ministara koji sam

iznio ranije, jagamogu objaviti i to je sada moZda pitanje mjesec dana ili ne mogu sad predvidjeti
ovu korespodenciju, alijako brzo ce ovaj pravilnik biti donesen, tekst je gotov.

MILAN DUNOVIC

Hvala.
To i dalje znali da rok od 30 dana nije ispo5tovan i da je evo ve6 l3 mjeseci, naZalost to je

u praksi i to je zakljudak kojije na prijedlog ove Komisije usvojio Parlament, dakle, to je dinjenica.

Evo, ja imam joS jedno pitanje, ono je pod a, b, c, alija iu ga objediniti postaviti kao jedno

pitanje. Zelim Vas informisati da smo mi kao Komisija, ne u punom sazivu, odredeni dlanovi
Komisije smo imali jutros sastanak sa predstavnicima Privredne komore Federacije BiH,
konkretno sa UdruZenjem ovla5tenih uvoznika automobila, radi se o UdruZenju koje pokriva uvoz
novih automobila i oni su nam iznijeliodredenu zabrinutost, imam obavezu da Vam i to prenesem

u vidu pitanja. Naime, UdruZenje je preko privredne, to je ono kako su nama rekli, Vi 6ete naravno

odgovoriti, preko Privredne komore Federacije BiH imalo nekoliko sastanaka od podetka Va5eg

mandata sa Vama lidno i sa predstavnicima Ministarstva i iznijeli su problematiku koju 6u ja da

saZmem u tri problema, odnosno tri pravilnika i opet 6u navesti plastidne primjere koji ie svima
malo jasnije dadodaraju u demu je problem. Dakle, to su tri pravilnika, prvo je Pravilnik o

obiljeZavanju vozila, Pravilnik o registraciji vozila, pardon. Drugo je Pravilnik o homologaciji i

tre6ije Pravilnik o tehnidkim pregledima.

Pravilnik o registraciji vozila predstavnici Privredne komore su naveli da se suodavaju sa

dugogodi5njim problemom, koji ne postoji u drZavama Evropske unije i ne postoji ni u drZavama

u okruZenju koje nisu dlanice Evropske unije, a to je da se kupcu svakom od nas koji kupi novi
automobili i Leli ga registrovati de5ava se da mora pored niza drugih problema ja navodim samo
jedan problem, da mora imati tri fakture. Dakle, da biste registrovali novo auto morate imati ino-
fakturu, fakturu uvoznika i fakturu na ime kupca. To stvara, naravno, problem, jer u danaSnje

vrijeme ni ino-fakturu ne moZete ba5 tako jednostavno dobiti u Stampanoj verziji sa pedatom itd.
Medutim, su5tina tog problema je Sto je to posao za carinsku upravu i time se u drZavama evo ni
u okruZenju ne bave MUP-ovi i ne optereiuju kupca. Rekli su nam Predstavnici privredne komore
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da su probleme tog Pravilnika iznijeli Ministarstvu u pisanoj formi, dali prijedlog novog
pravilnika, komunicirali sa Privrednom komorom Republike Srpske, imaju otprilike iste stavove,

medutim i dalje se ne olak5ava ova procedura navedenim Pravilnikom, iako kao Sto rekoh i u RS-

u je identidan problem. Takode, starim Pravilnikom o registraciji vozila se defini5u, evo jedan

primjer koji dak i ne zahtjeva novi pravilnik, defini5u se prenosive tablice. Prenosive tablice su ne

dak ni privremene, to je ne5to Sto, ja moram primjere navesti, npr. ovla5teni prodavac novih

automobila kada vam proda automobil vi morate angaiovati Slep sluZbu da gaodvezete na tehnidki
pregled. Ako ta kompanija ima pravo za prenosive tablice, onda ta kompanija vam stavitablice na

vaS tek kupljeni automobili, vi odete na todkovima do tehnidkog pregleda. To je ne5to Sto Pravilnik
definiSe. Medutim, Sta se desava? MUP-ovi op5tinski kaLu da zbog nepostojanja instrukcije

Ministarstva oni ne znaju kako da rade. Imate primjer u Sarajevu da u Op6ini Centar moZete

izvaditi prenosive tablice, u Op6ini llidLa ne moZete, jer MUP na IlidZi kaie - znate mi ne znamo

kako to da radimo. Dakle, u ovom segmentu je samo instrukcija od Ministarstva ne5to Sto bi moZda

bilo dovoljno prije donoSenja pravilnika.

Drugi pravilnik je, kao Sto rekoh u postavljanju pitanja, znam da je obimno, ali evo,

Pravilnik o homologaciji gdje se uvoznici i distributeri ponovo suodavaju sa problemom da svaka

homologacija, a evo da pojasnim svima, kada se uvozi neki automobili i dode do promjene

proizvodada nekog dijela na tom automobilu mora se uraditi homologacija i to je neSto Sto je

zakonska procedura, to apsolutno nije sporno. Medutim, ono Sto je sporno jeste cjenovnik koji se

donosi i nadin na koji se donosi gdje kod te homologacije za svaku izmjenu se pla6a fiksna cijena

od 400 KM. Primjeraradi, uvozite jedan automobil i proizvodad promijeni pet dobavljadazaneki
Saraf, vi morate kao uvoznik uraditi pet odvojenih homologacija i za svaku platiti 400 KM. Za(to
je to vaZno? Dakle, ne sporim da je to obaveza, to mora biti obaveza, ali je problem cijena, jer se

ta cijena prenosi na krajnjeg kupca. Dakle, svi gratlani u BiH 6e imati uveiane cijene automobila
zbog nepostojanja izmjene i usagla5avanja cijena koji se defini5e Pravilnikom o homologaciji.

I treii pravilnik je Pravilnik o tehnidkim pregledima zakoji smo informisani da dak i postoji

neki nacrt kojim bi se pojednostavile procedure i eventualno omogudili tehnidkim pregledima da

onu zavr5nu fazu, koju uvijek dekamo kod registracija auta i do sedam dana, da to zapravo obavi
stanica tehnidkog pregleda, odnosno osiguravajuda kuia i da svi gradani kao korisnici ne budu u

situaciju da kada plate registraciju automobila imaju jedan period od dak do sedam dana kada oni
nemaju tu registraciju iako je plaiena.

Eto to su, to je ono Sto nam je Privredna komora jutros izlolila, pa evo u ime dlanova

Komisije koji su prisustvovalijutros postavljam ta tri pitanja.

EDIN FORTO

Ovo su sve jako dobra pitanja i evo npr. oni su rekli Vama da su sjedili sa, mi smo sjedili
vi5e puta i vradam se na prethodni odgovor kad sam rekao da ove neke pravilnike potrebno je
stvarno sistemski rije5iti, jer ima vedi broj stvari. I evo konkretno fakture, ino-fakture i prijevod
ino-faktura, Sto je potpuni apsurd, zaSto bi jedan MUP traZio originalnu fakturu na njemadkom i

traLio ovla5teni prijevod ili Sta 6e njima sa originalnom cijenom, Sta oni imaju s tim ako je firma
koja uvozi vozilo platila to sve, platila carinu, rije5ila svoje probleme, ona ima pravo sad raditi
fakturu na B, H, S, na naSim jezicima, raditi sve kako treba iSta briga MUP-a zato.Toje neko
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nasljedstvo koje je ostalo od prije iMUP-ovi se jako protive poja5njenju u Pravilniku koji bi im
izbio taj argument da oni trebaju dobivati te fakture. Ja nikako mi nije jasno za5to se protive tome,
ali ja Vam kaZem da (,e slededa verzija Pravilnika o registraciji osloboditi kupce, po meni,
bespotrebne prakse da se dostavljaju ino-fakture. To je toliko besmisleno da sam ja u jednom

trenutku pomislio da moZda neke ono, da tu ima upliv u tu izradu pravilnika neke ku6e za

prevodenje ovih faktura. Znali, prevodioci koji daju vam pedat da je to s njemadkog tako
prevedeno na na5jezik.

Imaju jo5 druge stvari koje smo takode s nj ima razgovaruli ino-faktura, carinska deklaracija
i nadin na koji se ona dostavlja, radun uvoznika prema partnerima. Takoder, oni su traZili da se

samo pojasni da se, da MUP-ovi ne mogu traliti to, jer nigdje ne pi5e sad da oni to trebaju traZiti,
alioni totraLe svakako, nekako slobodno tumade taj postojeii Pravilnik. Ista stvarje i za prenosive

registracije, upoznati, ne radi se samo o odlasku na tehnidki ili ne5to drugo, nego i probne voZnje

koje naSe ku6e ne nude, jer imaju problem sa registracijom.lzade neko na probnu voZnju, ne5to se

desi i ne mogu to da pokriju zakonski. Uvjeravam se, uvjeravam Vas da iemo uskoro imati novu

verziju ovog Pravilnika koji 6e adresirati sve ovo Sto ste nabrojali.

Takoder ukljudujuii i za ovaj drugo pitanje, pitanje o homologaciji, koje je pitanje
cjenovnika. To je takoder u razmatranju, ne mogu Vam dati tadan dan, ali sigurno iemo i6i u ovom
pravcu.

MILAN DUNOVIC

Hvala ministre.
Evo, samo jo5 jednom da ovo kod homologacije ne ostane doredeno. Dakle, kao Sto rekoh,

ni Privrednoj komori nije upitno da li se homologacija treba radit, naravno da se treba raditi. Nije
upitna dak ni pojedinadna cijena, ovdje je upitna situacija koja se moZe desiti izmedu dva uvoza
istog modela automobila, ako u tom periodu dode do deset izmjena. Dakle, ntje radena

homologacija izmedu za svaku pojedinadnu, jer nije bilo pojedinadnih. Zaito se plal,a

desetorostruki iznos, koji, opet kaZem, se prenosi na krajnjeg kupca?

EDIN FORTO
Trenutno razmatramo to pitanje

JASMIN IMAMOVIC
Sad se javio sa pitanjima poslanik Jasmin Emri6. lzvolite.

JASMIN EMRIC

Zahvalj uj em predsj ed avaj u6 i.
UvaZeni ministre nadam se da 6emo imati kvalitetnu i konkretnu raspravu i dijalog, da smo

moLda ranije na sjednicama komisija imali ovako otvoren dijalog i raspravu danas bi sigurno
sasluSanje bilo kra6e, odnosno mnoga pitanja Vam ne bi postavljali, ali s obzirom na to koliko smo

radili u komisijama u vezi s izmjenama i dopunamaZakona o osnovama sigurnosti saobra6aja na

cestama u BiH potrebno je ipak da danas podsjetimo Vas i da traZimo neke konkretne odgovore u

vezi neizvr5avanja zakljudaka ove Komisije.
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Dakle, na saslu5anju koje je organizirala Komisija za borbu protiv korupcije postavio sam

Vam pitanje - Da li ste formirali radnu grupu zaizradu izmjena i dopuna Zakona o Agenciji za

pruZanje usluga u zradnoj plovidbi? Vi ste rekli da niste ida je to VaS zakon, jer kako ste rekli-
ako se formira radna grupa onda od tog posla obidno ne bude niSta.

Stoga Vam postavljam pitanje - Da li ste za izradu Zakona o izmjenama i dopunama

Zakonao osnovama sigurnosti saobracaja na putevima u BiH formiraliradnu grupu i kada, koliko
ste formirali radnih grupa i da li su te radne grupe izvr5ile zadatak, odnosno Vama dostavile
Prednacrt zakonao izmjenama idopunamaZakona o ZOBS-u?

EDIN FORTO

Formirana je Radna grupa za ZOBS. Postoje dva ZOBS-a, dva Zakona o bezbjednosti

saobra6aja, ovaj ukupni,znadi usagla5avanje potpuno Zakona svih 300 dlanova iove izmjene o

kojima sam op5irnije govorio nakon pruog, postavljanja prvog pitanja gospodina Mehmedovi6a.

Da Vam, po5to vidim kuda ide VaSe pitanje, zaSto za BHANSA-u sam iSao predicom, aza ZOBS

formirao Radnu grupu i potroSio sve ovo vrijeme, ja bih rekao uloZio sve ovo vrijeme da postignem

konsenzus. Zato Sto je takva bi, takvi su bili politidki stavovi. Menije, ako znam da mi ne5to ne6e

proii, ja neiu raditi pro forme samo da bi ili Vas, ili sebe, ili medije, ili bilo koga, da bi rekao evo
ja sam poslao zakon i kao i mnogi zakoni nije pro5ao. To je jedan razlog i formiranje Radne grupe

i mimo toga joS veliki napor koji je uloZen, odlasci u Banjaluku, r.vgovori sa ministarstvom na

tehnidkom i na politidkom nivou u pokuSaju da dobijem konsenzus za Zakon o bezbjednosti

saobraiaja. Sto se tide BHANSA-e proces je bio drukdiji, imali smo strudnu pomo6 i od BHDCA
i od BHANSA-e, zakon je potpuno, ne postoje entitetska ministarstvazaovaj sektor i nema struke

gdje bi se mi s entitetima raspravljali i sa kantonima itd. bilo je neSto jednostavnije dodi do rjeSenja

koja ie ...

/istovremeno pridaju Emri6 i Forto/

JASMIN EMRIC

ZnaEi, moje pitanje je da li su te radne grupe izvr5ile zadatak, da li su Vam izradile
prednacrt zakona?

EDIN FORTO
Kojeg zakona?

JASMIN EMRIC

Pa imate Zakon o izmjenama i dopunama Zakona o osnovama sigurnosti saobra6aja na

cestama u BiH, znadi imamo jedan zakon. Komisija je traZila da se hitno u proceduru dostave te

izmjene o kojima su Vam kolege govorile, jer je to traZeno da hitno bude i formirana je Radna

grupa i ta je Radna grupa uradila prednacrt zakona,jeste ili nije?
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EDIN FORTO

Zakonje, tako je Zakonje dostavljen, on je u Sekretarijatu Vije6a ministara i odekujemo i
nadamo se da 6e biti uskoro na sjednici Vije6a ministara.

JASMIN EMRIC
Da, da, ali ovdje je problem, uvaZeni ministre, Sto to traje godinama.

EDIN FORTO
Ja se s Vama potpuno slaZem, slaZem se da je to problem.

JASMIN EMRIC

To je problem i konkretno evo ova Komisija, kolege su rekle, evo konkretno na 16. sjednici
Komisije dostavili smo mi kao Komisija tekst Zakonao dopunamaZakona o ZOBS-u

EDTN FORTO
Toje tekst koji se odnosi

JASMTN EMRIC
da pomognemo Radnoj grupi

EDIN FORTO
Tako je.

JASMIN EMRIC

i takoder to je bio dio zakljudka da Radna grupa uzme u obzir ove, ovaj tekst, a ovdje je sve ve6

definirano. Dakle, ho6u re6i da smo se mijako trudili zadnje dvije godine da se hitno izrade ove

izmjene i dopune Zakona o osnovama sigurnosti saobraiaja, a da nam niste, odnosno VaSi

predstavnici, jer Vi desto niste dolazili na sjednice, nisu nam dali takva obrazloZenja nego su

govorili kako nemaju kapaciteta.

EDIN FORTO
To je za veliki zakon.

JASMTN EMRIC

A nema kapaciteta, a formirane radne grupe i te radne grupe jesu ili nisu uradile posao, to
je problem.

EDTN FORTO
Velika
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JASMIN EMRIC

Dakle, da sad ne idemo tom kronologijom formirano ti radne grupe, prva je uradila posao,

dostavila prednacrt i trebalo je dalje i6i s tim. Odigledno da ovdje nemamo kvalitetnu

komunikaciju, a vrijeme prolazi, odnosno ono Sto je Komisija imala namjeru nije se postiglo

zahvaljujudi neradu Ministarstva, odnosno ne izvr5avanju tog zadatka, to je moja konstatacija. Uz

uvaLavanje ovog Sto ste govorili da treba usaglaSavati itd. Medutim, bio je prednacrt zakona koji
je imao i sva miSljenja, sva mi5ljenja bila prikupljena, onda se izmijenila Odluka o formiranju
Radne grupe, pa se i5lo dalje itd. Sad kako ste se Viu tome snalaziline znam, uglavnom mi rezultat,

naZalost, nemamo.... doro to je Sto se tide Zakona o ZOBS-u.

Takoder na saslu5anju koje je organizirala Komisija za borbu protiv korupcije, ja sam Vam
postavljao pitanja o percepciji korupcije u vezi Va5eg poku5aja da se izmjene i dopune Zakona o

Agenciji zapruLanje usluga u zradnoj plovidbi razmatraju po hitnom postupku, jer ste predloZili

ukidanje instituta ogranidenja na dva uzastopna mandata za dlanove uprave i dlanove Vije6a

BHANSA-e, odnosno Agencije zapruLanje usluga u zradnoj plovidbi. Takode ste rekli da to Sto

je Davorin Primorac zetDragan Covi6a, dlana Kolegija Doma naroda i predsjednika HDZ-a BiH,
a kojije u drugom mandatu direktor BHANSA-e nema nikakve veze sa Va5im prijedlogom i da to
ni na koji nadin na Vas ne utjede. Medutim, moram Vam postaviti pitanje o zabranjenim

aktivnostima nosioca javne funkcije koje su definirane dlanom 14. Zakona o sprjedavanju sukoba

interesa u institucijama na nivou BiH.

Da li nosilac javne funkcije, u konkretnom sludaju Dragan iovi6, moZe koristiti udecaj
javne funkcije dlana Kolegija Doma naroda s ciljem sdecanja materijalne ili nematerijalne koristi
za povezano lice, u ovom sludaju za direktora BHANSA-e, konkretno za svog zeta Davorina
Primorca?

EDIN FORTO

Pro5li put sam Vam se zahvalio na tom pitanju, jer je bilo u kontekstu te Komisije. Samo

da Vam kratko jo5 kaZem vezano za ZOBS. Zna(i, Zakon o bezbjednosti saobrahja,bila su dva

procesa, jedan proces je neka vrsta zanavljanja zakona i objedinjavanja svih izmjena kojih je bilo
preko deset za preko 300 dlanova velikog zakon4 a druga izmjena o kojoj Vi govorite sa, koja je
upudena sa ove Komisije je izmjena samo vezano za bahatu voZnju. Ja sam na5ao za shodno da

poku5am ishodovati i sve ove druge izmjene koje, preko 30 dlanova, su tretirane u izmjenama
Zakonao bezbjednosti saobradaja i naravno u svemu tom postojale su razne procedure, razne radne

grupe itd. ali nije isto raditi brzu izmjenu zajedan dlan iraditi sistemsku izmjenu. SlaZem se i

dijelim VaSu frustraciju da ovo predugo traje.

Vezano za percepciju korupcije. Mislim da ovdje nisu dobro poredane teze. Prvo kako sam

govorio na pro5loj, pro5lom saslu5anju, ja nisam pomenuo nijedno ime, rekao sam direktor kojije
vezan rodbinski sa jednom istaknutom, Vi ste sada popunili te praznine, je li, rekli ste da se radi o
Draganu ioviiu itd.

JASMIN EMRIC
/nije uklj uden mikrofon/
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EDIN FORTO

Sve je ok. Zakon o sukobu interesa od kojih sam, ja i moja stranka smo bili instrumentalni
da se uop5te donesu, je propisuje upravo ovo Sto ste Vi rekli percepciju korupcije Sta je moguii
uticaj, Sta je moguia nespojivost funkcija dlanova rodbine, ni na koji nadin moj resor nema

nadleZnost nad tim. Zakon omoguiava direktoru da se prijavi na vedi broj mandata, da ide na

konkursnu proceduru, ako bude prvi da ...

JASMIN EMRIC
UvaZeni ministre, ja nisam rekao da Vi provoditeZakon o sprjedavanju sukoba interesa.

EDIN FORTO
Ali ste pomenuli to.

JASMIN EMRIC

Da, spomenuo sam u kontekstu da li nosilac javne funkcije u konkretnom sludaju, morate
sluSati pitanje, znali ja ne kaZem da on udede, nego da li moZe, kakvo je VaSe mi5ljenje, kakav je
VaS doZivljaj, jer Vi tvrdite da nema u tom sludaju percepcije korupcije i da ni na koji nadin ne

moZe utjecati to ni na Vas, ni na druge, a javnost ima osjecaj korupcije u tom kontekstu i Zakon o

sukobu interesa je tu direktan. Ja samo navodim zabranjene aktivnosti koje su propisane Zakonom
o sprjedavanju sukoba interesa.

EDTN FORTO

Ja Vam mogu samo dati svoje iskustvo, moje miSljenje znate, a to je da svaka vrste
nepotizma, nespojivosti funkcija itd. moraju biti tretirane i sad imamo i zakonski osnov da se to
tretira. Pozivam Vas koji ste dlan i Komisije za borbu protiv korupcije da pokrenete potrebne
procedure u skladu sa zakonom koji sam ja donio, a Vi ga izglasali da se ovo pitanje tretira.
Rje5enje u zakonu iskljudivo tretira mogudnost jedne osobe da se vi5e od dva puta prijavi na

konkurs, da ga Vije6a BHANSA-e potvrdi, da to dode na Vijede ministara, da Vije6e ministara
izglasa tu osobu, kako god se ona zvala, a ne ta osoba o kojoj Vi govorite. Ako postoji neSto, ja
nemam iskustvo, meni niko nije doSao, pogotovo ne predsjednik HDZ-a ili bilo ko da meni urgira
da to mora biti takvo rjeSenje, ja nemam to iskustvo, ako negdje postoj i to neko treba da kaZe. Ako
Zakon o sprjedavanju sukoba interesa u institucijama BiH propisuje da ne moZe on bit, nek ne

bude, ali to je proces koji treba pokrenuti i treba ga dovr5iti do kraja. Insinuacija da bih ja kljudni
zakon,ja stvarno vjerujem da je ovo kljudni zakon, da bih radio rje5enja, a vidite kako se desto

mijenjaju ovi zakoni, pola ovih zakona je preko, oko dvadeset godina, sve izmedu I 5 i 20 godina,
jako je te5ko promijeniti na drZavnom nivou zakon, ako 6u ga mijenjati iako vjerujem da se on

moZda neie mijenjati narednih 10-15 godina opet, Zelim evropsko rjeSenje, a ne rjeSenje hoie li
biti zet ili neko to me ne zanima, to sam ve6 vi5e puta rekao ijasno mije da zbogpovezanosti
postoji u jednom dijelu javnosti koju vi kreirate.

/istovremeno pridaju Emri6 i Forto/
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JASMIN EMRIC

Mora Vas zanimati,ako ste rekli da ste protiv nepotizma i da se zalaiete zaovanadela koja

su propisanaZakonom o sprjedavanju sukoba interesa.

EDIN FORTO

Ova, ovo nadelo je neSto Sto je evropska praksa, znali da nema ogranidavanja mandata, to
je evropska praksa. To Stoje, Sto sam ja zatekao ...

JASMIN EMRIC
Gdje je to .

/istovremeno pridaju Forto i Emric/

JASMIN EMRIC

kojim uredbama i kojim direktivama,uvaLeni ministre, da je to evropska praksa? Ja sam istraZivao,

nema te direktive, niti uredbe, evo Zelio bih da nam Vito kaZete.

EDIN FORTO
Pa molim Vas evo istrZite agenciju.

JASMIN EMRIC

To je samo moZda u nekim rigidnim drZavnim sistemima koji Zele da drile stvari pod

kontrolom

EDIN FORTO
Poput Ce5ke, Austrije, Slovenije i tako, ima zemalja na koje se mi ne Zelimo ugledati

JASMIN EMRIC

Dakle, mi imamo neku na5u praksu i logiku i znamo Sta se deSava, uvaZeni ministre, ija
samo Zelim da javno i transparentno podijelim sa Vama ne svoje samo razmi5ljanje, nego ijavnosti
koja meni postavlja pitanja kako vi zastupnici moZete dozvoliti da se takve stvari deSavaju i ovo
je prilika da te stvari konkretno, jasno, transparentno raSdistimo bez bilo kakve ljutnje ili bez bilo
kakve krajnje namjere. Dakle, ja nemam nikakvu krajnju namjeru da kaLem da Vi ne5to

omogudavate, alije vrlo diskutabilno to da se pored svih ovih zakona irvlale izmjene i dopune

Zakonao Agenciji zapruLanje usluga u zradnoj plovidbi i da se tim izmjenama ukida ogranidenje

na dva uzastopna mandata za Elanove uprave i dlanove Vijeda BHANSA-e. Dakle, to ostavlja
otvoreno pitanje zbog toga Sto je Davorin Primorac zetDraganaCovi6a u drugom mandatu ionda
kaZu - ha tu je kvaka. ZnaEi, Zeli se omoguiiti vi5e mandata odigledno, odigledno tu politika radi
svoje. Dakle, tu je percepcija, uvaLeni, i to nije dobra praksa. Uz uvaLavanje svih navoda, s

obzirom na naSe prilike u BiH mislim da to ne trebamo dozvoliti ija sam protiv toga ija 6u se kroz
ovu Komisiju protiv toga boriti na taj nadin, sve ostalo Sto unapreduje rad BHANSA-e naravno da
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podrZavam. Dakle, htio sam ovo da javno, transparentno podijelim sa Vama i da kaZem svoju
percepciju o svemu tome.

Ali da li je Vama poznato da je brat direktora Davorina Primorca, Ivica Primorac,
rukovodilac Odjela za ekonomske poslove od osnivanja BHANSA-e, je li Vam to poznato?

EDIN FORTO
Nije mipoznato.

JASMIN EMRIC

E pa vidite, znadi u BHANSA-i imamo tu tazbinsko - krvnu vezu punac - zet - brat, to je
problem i tu je percepcija korupcije.

EDIN FORTO
Kad je osnovana BHANSA?

JASMIN EMRIC

U skladu sa zakonom , ne znam to je jo5 bilo, dini mi se, neiu da lupam. Ovaj, znadi Sta u

ovoj pridi nedostaje jol? ZnaEi, nedostaje Marin Raspudi6, a prema informacijama s kojima
raspolaZem on je takoder u bliskom odnosu sa Draganom eoviiem, te je dugogodi5nji
visokopozicionirani kadar HDZ-a, bar tako pridaju. E sada, dali znate da je Marin Raspudid bio
vrSilac duZnosti direktora BHANSA-e od 2010. do 2013. godine, a da je u tom periodu Davorin
Primorac bio dlan Vije6a BHANSA-e dok nije imenovan za direktora? Dakle, ovdje imamo samo

rotacije, smjene, sve se vrti u krug, jedna potpuna kontrola, to je ono Sto je problematidno i mi
moramo udi u srZ toga, jer moZe sve biti idealno, ali ako postoji ova percepcija korupcije onda se

sve promatra na sumnjiv nadin ito je ono Sto se mora otkloniti zakonima i stoga je VaSa uloga
jakovaLnada mi to otklonimo da dok god su ovakve prilike u BiH, dok god po politidkom, naravno
u politidkom, u politidkim procesima se usaglaSavaju kadrovi, imenuju se direktori, to znamo.
Dakle, tu moramo povuii crvenu liniju da kaZemo preko ovoga ne6emo pro6i, jer ne radi se tu o
malim sredstvima, 80 miliona konvertibilnih maraka je budZet na godiSnjem nivou u BHANSA-i,
dakle, radi se o znadajnim financijskim sredstvima.

Zatim o zapoSljavanju, koliki je broj zaposlenih u BHANSA-i? Koja je nacionalna
struktura zaposlenih u BHANSA-i itd.? To su sve problemi s kojima se mi nosimo.

EDIN FORTO
Mogu lija samo kratko ne5to re6i?

?)

/nije ukljuden mikrofon/
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EDIN FORTO

Ovaj, mertije drago da ste prona5li sve te podatke vezano za osobe koje su na neki nadin

povezane sa odredenim politidkim osobama. Volio bi da ste na isti nadin argumentovali u svojim
prethodnim mandatima u Parlamentu, ja sam ovo zatekao stanje i Vi mene pitate za nekog brata

od nekog ko radi negdje od osnivanja2009. godine i implicirate da imam ikakve veze s tim i
implicirate da bija sad trebao radit politidka rjeSenja da elimini5em neke ljude koje Vi percipirate

kao politidki podobnim, bez propitivanja zakonskih osnova rjesenja, njihove strudnosti, ovog,

onoga, nemam pojma. Za neSto Sto je zatedeno stanje u drZavi u kojoj Zivimo, u kojoj ste Vi
parlamentarac sa iskustvom menije ono svaka dast da se brinete sad za to, volio bih ste da ste i

Mitrovi6u uputili isto pitanje injegovom prethodniku itd. da ste ga doveli na sasluSanjqpaga
postavili Sta radi Raspudii, Sta radi Primorac, Sta radi ovaj i Sta radi onaj. Menije jasno da postoji

sad interes ija prihvatam norveSke standarde za sebe, a balkanske standarde za druge ministre,
prihvatam to, menije to super, evo ja sam doSao ovdje potpuno spreman, ali iskreno Vam kaZem

ne mogu odgovoriti na VaSe pitanje, znateli ime iprezime, daje povezan, da je rodbina, daje ovaj

u nekoj instituciji koja ima 500 zaposlenih....

JASMIN EMRIC

Pa zbog toga i imamo ovaj dijalog ministre da se upoznamo medusobno, da razmijenimo

informacije.

EDIN FORTO
Evo hvala Vam Sto ste me upoznali

JASMIN EMRIC

A znate zaSto Vama postavljam ovo pitanje? Zato Sto odekujem da iete Vi to rije5iti, da ste

Vi to spremni rjeSavati.

EDIN FORTO
Da 6u dati otkaz nekom koje,jel ko radi od 2009. godine

JASMIN EMRIC

Pa ne kaLem da treba dati otkaz, nego da uredujemo regulativu kojom 6emo sve ove

devijacije rje5avati.

EDIN FORTO
Zakonom o sukobu interesa

JASMIN EMRIC
Zakonom da, da.

EDIN FORTO
koji se ne bi desio bez mene i moje stranke
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JASMTN EMRIC

Ne, ne, Va5im zakonima, zakonima koje Vi predlaLete, zakonima koje Vi predlaZete o

BHANSA-i.

EDIN FORTO

Pa niste tako govorili, govorili ste o sukobu interesa i povezanosti i korupciji, nepotizmu,
niste govorili, znadi nema to ... nabrajali ste ljude koji treba da budu tretirani drugim zakonom,
Zakonom o sukobu interesa u institucijama BiH, kojeg ne bi bilo bez mene i moje stranke.

JASMIN EMRIC

To sam Vam postavio iz konteksta kada ste mi odgovorili da na Vas to ni5ta ne utjede i na

neki nadin ja sam stekao dojam pridaj ti pridu mene to ne zanima, ne zanimaju me ti odnosi, tako
sam dobio, dobio sam jatakav dojam....

EDIN FORTO

Pogre5an je dojam, samo Sto ja ... kriterije ne koristim kad donosim zakon, donosim
kriterije koji su mnogo Siri, dublji i koji su ...

JASMIN EMRIC

Dakle, ja odekujem, ministre, kao Sto ste rekli, da se u politidkom smislu zalaLete za ove
nove vrijednosti, da te nove vrijednosti uvrstimo u zakonsku regulativu, a sve ono Sto bi moglo
nastaviti ovu praksu, koja nam je sumnjiva, koja unosi nepotizam i koja dovodi do sukoba interesa,

da to eliminiramo, evo samo to je moje djelovanje i ja znam da Vi evo iskazali ste spremnost da

Zelite na tome da radimo zajedno.

EDTN FORTO
SlaZemo se

JASMTN IMAMOVIC
Zastupnik Slavko Mati6, dlan Komisije.

SLAVKO MATIC
Hvala lijepa, pozdrav.

JASMIN IMAMOVIC
Slavko oprostite Sto sam rekao da nemate pitanje

SLAVKO MATIC

Ne imam, neie biti konkretno pitanje, nastojaiu biti kratak, imam odredene komentare.
Pozdrav na5em ministru Forti, pozdrav naravno svima vama koji ovo pratite. Zelim u samom startu
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zahvalit se kolegi Dunoviiu Sto je kroz jedan krati rezime iznio ono Sto smo od jutros imali
sastanak sa predstavnicima Gospodarske komore u pogledu problematike uvoznika automobila.

Oni su rekli da su to stavili i u pisanoj formi i rekli smo da dostave Vama u Ministarstvo, da dostave

nama dlanovima Povjerenstva na znanje i da 6emo na iduiim sjednicama Povjerenstva propitkivati
predstavnike Ministarstva jesu ti pravilnici dogotovljeni, ka6e urealizaciju ida obzirom da su to

tehnidki problemi da se to da rije5iti.

Lelimisto tako prokomentirati ono Sto je viSe od godinu dana aktuleno, eventualne izmjene

i dopune Zakona o sigurnosti prometa na cestama, aludirajudi se na bahatu, obijesnu voZnju. Bio

sam jedan od onih koji se u Povjerenstvu sloZio da mi ne idemo solo kao Povjerenstvo s tim
prijedlogom izrazloga Sto sam mislio daie Ministarstvo prikupiti iskustva, to domada interna,

iako smo mi imali nekakvih iskustava kroz istraZivadki tim koji nam je podastro podatke o

susjednim zemljamakako se to regulira, ali znajuii da smo imali sastanak s predstavnicima MUP-
ova skoro iz cijele BiH, entitetskih, Federacije, Republike Srpske, iz vedine Lupanija, kantona,

mislim i iz Brdko distrikta i da smo tada ved duli, prije neki godinu dana, da su na tom planu neki

prostori u BiH to ve6 regulirali i provode, poput na5ih kolega iz Republike Srpske i njihovog
ministarstva.Zatim predstavnik, dini mi se, SrediSnje Bosne, isto sureklidasu podelipoduzimati
vrlo rigidne sankcije u smislu privremenih, pa i trajnih oduzimanja automobila. Kasnije sam vidio
i kroz medije da se to dogodilo i u Sarajevo i nigdje nisam proditao da na bilo kom prostoru je
netko njih tuZio i da je to dobio na sudu da ne mogu raditi. Ovo govorim u prilog i Vama i

Ministarstvu da pored toga Sto dosad mi to na drZavnoj razini nismo uspjeli kroz Ministarstvo i

kroz ovo Povjrenstvo,kroz Parlament, da to nije prijedilo nijedan entitet i nijednu Zupanije, pa ni

Brdko distrikt da taj dio reguliraju i da rade kao Sto su ve6 neki zapodeli. Bilo bi bolje da to bude

ujednadeno, da bude ista praksa na cijelom prostoru.

I evo dopustite sad pri kraju ovoga Sto 6u govoriti, da izrazim svoje apsolutno

nezadovoljstvo jednim neprimjerenim, neumjesnim zloupotrebljavanjem ovog sasluSanja od

kolege Emriia, te pride da netko nekom more naloZit da se usvoji. Dragan Covii moZe biti na bilo
kojoj duZnosti, ali ne moZe narediti nikakvoj ve6ini u dva parlamentarna doma Parlamentarne

skup5tine BiH da usvoje neki zakon. Svi mi iz HDZ-a toliko smo malobrojni u jednom i drugom
domu da to ne predstavlja ni % nekve veiine koja treba izglasati zakon. Insinuirati da on to moZe

s te pozicije kao jedan od rukovoditelja od trojice u Domu naroda mislim da je to izli5no i
bespotrebno i ne treba nam to na ovakvom saslu5anju. A Vi, gospodine Emri6u, dragi kolega ako

ste sigurni da je to kriminal, korupcija, nepotizam idatraje 10, l5 godina izvolite sve to Sto ste

prikupili, pa imaju institucije koje se bave tim pa nek se bave.

EDIN FORTO
Mogu lija kratko?

JASMIN EMRIC
Repl ika, kolega predsjedavaj uii.

JASMIN IMAMOVIC

Dobro, ajde replika ima prednost, jer i gospodin ministar, ovaj, hode da se osvrne na

izlaganje gospodina Mati ia.
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EDTN FORTO

Samo kratko, ovaj vezano za prvo, ovaj prvi komentar vezano za to i taj argument i tu
najbolje oslikava u kakvoj drLavi trenutno Zivimo, gdje entitet Republika Srpska donese Zakon o
bezbjednosti saobradaja i kad mi dodemo s ovim izmjenama oni kaZu - ali mi smo to vei regulisali,
mi ne damo to, to je prenos nadleZnosti, mi ved imamo to u svom zakonu. To je upravo ovaj

argument koji ste Vi iznijeli, koji mislim da nije dobar zato Sto postoji drZavni Zakon o

bezbjednosti saobradaja, mora biti moderan. Naravno, moZe dozvoliti i entitetima i kantonima,

koji u skladu sa svojim ustavnim nadleZnostima mogu bolje definirati,uLe, stroZije itd. ali neki

okvir mora postojati na drZavnom nivou i to je upravo razlog iz kojeg iz entiteta Republika Srpska

najde5ie dobivamo negativna miSljenja kad je vezano za ovaj Zakon i to je neka politidka svijest
koju, za koju se moramo boriti da to ne, da se ne radi o prenosu nadleZnosti i ponavljam, ja se ne

bavim prenosom nadleZnosti, bavim se zakonima iz svoje, koji su jasno definisani u ovom resoru.
Iskreno se nadam da 6e u Republici Srpskoj i trenutna vlada, ali i institucije sa drZavnim

sluZbenicima da 6e razumjetida je bolje imati zakona u kojem okviru se kreiu svi oni koji imaju
nadleZnost za to, ukljudujudi entitete i kantone.

Druga stvar, ne bi se sloZio s Vama da izlaganje gospodina Emriia je na bilo koji nadin

tendenciozno, to jest malo zvudi politidki i kao eto ja sam napadnut, jer ja pomaZem tamo nekom

zetu. Ali apsolutno je relevantno da jako povezana osoba trenutno izabrana i tamo vei deset godina
vodi neku agenciju, da se jednim zakonskim rje5enjem on moZe pojaviti ponovo, a prije nije
mogao. Ja mislim da je to relevantno pitanje u javnosti izamislite u kakvoj se poziciji nalazim ja
koji sam ne samo ministar nego i predsjednik NaSe stranke, koji sam sam sebe sjeo i upitao - ho6eS

li evropsku praksu ili ie5 radit ne5to Sto 6e ti bit politidki poeni za jedan dan? A politidki poen za
jedan dan je meni bio da ja ukinem ovo, iako to rade iie5ka, i Austrija, i Slovenija, i Brisel sa

svojim Eurokontrolom, svi to rade, ali evo ja iu za svoje poene to uradit, nek izgubim poene radim
onako kako praksa nalaLe, ali idalje mislim da je ovo pitanje relevantno itreba o tome raspraviti
i ne treba ni5ta kriti.

JASMIN IMAMOVIC
Gospodin Emri6, Zeli da replicira kolegi Mati6u.

JASMIN EMRIC

Pa vrlo kratko samo kolegi Mati6u da kaZem da ne zloupotrebljavam ja ovo saslu5anje vei
samo iskreno dijelim svoje informacije saznanja i svoj stav o odredenom zakonskom rje5enju
protiv kojega sam.Znadi,ja sam protiv tog rjeSenja i objasnio sam to zaSto, ali vrlo iskreno Zelim
sa svima vama da podijelim i da vidimo koliko sam ja u pravu ili nisam. Prema tome, mi imamo
pravo i slobodu da na, u ovakvim prilikama i prilikom ovakvog sasluSanja, odnosno
parlamentarnog nadzora postavljamo pitanja zakoja mislimo da su relevantna i da ie nam pomoii
u na5em daljnjem radu i analizi dostavljenih zakonskih rje5enja ili ona koja u narednom periodu
budu dostavljena.

Hvala.
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JASMIN IMAMOVIC

Zahvaljujem. 
-

E Leli sad, nije Semsudin Mehmedovi6, Mehm6dovi6, svi ga zovete Mehm€dovid, ovaj

prezime je nastalo od imena Mehmed.
Dakle, Semsudin Mehmedovi6, izvolite.

Sen,tsuorN MEHMEDovtc

Hvala predsjedavaju6i na ovoj opaski.
I naravno hvala kolegama koji su uzeli ude56e ija ne vidim zaista nikakav razlog da se

podiZu bilo kakve tenzije, ovdje iznosimo dinjenice, razgovaramo, a sve za dobrobit gradana koje
predstavljamo ili bi bar trebalo tako da bude. Ja samo Zelim skrenuti paLnju da ne mogu prihvatiti
da se manipuliSe ovdje sa nama kolegama, sa mnom i sa kolegama zastupnicima, a pogotovo sa

javnoSiu da evo u odgovorima ministra, dini mi se da je bilo tih poku5aj\ ne znam skra6eni

postupak zaZakon o BHANSA, koji ste Vi vodili, a na e-konsultacijama stojijasno da je sav

postupak vodila BHANSA. Sto, znadi, je potpuno razlidito.

Druga stvar, hvale je vrijedan VaS stranadki kurs u smislu borbe protiv korupcije i, ali Vi
ste ovdje ministar, a ne predsjednik VaSe stranke ija Vas molim da razdvojite te uloge, iako evo

o borbi protiv korupcije u formalnom smislu sve ste u pravu, ali u suStinskom ne zato Sto imate i

unutar svoje politidke opcije odredenih koruptivnih aktivnosti koje optereduju evo javnost u

najmanju ruku, ne6u reii zavr5iie ovako ili onako, jer to nije moj posao, ali je svakako, recimo,
Pravilnik o osposobljavanju vozalakljudna figura u Va5em Ministarstvu bio je VaS savjetnik koji
je Va5a, iz VaSe politidke stranke i imenovan za savjetnika po stranadkoj liniji, nije po strudnoj

liniji. Al' s druge strane porodidno j e vezan ta djelatnost, jer mu neko iz familije ima auto Skolu ili
ne znam nija tehnidki pregled itd. itd. Mislim da to nije u redu. Nastranu Sto, evo kolege su iznijele
i o Zakonu sigurnosti saobradaja, Vi ste rekli da neke male izmjene i dopune su evo ve6 na Vijeiu
ministara. Postavlja se pitanje kada 6e biti uneseno u Zakon, recimo, i vozila koja nemaju vozala,
a nas to deka, mi moramo i6i u korak s vremenom. Druga stvar, kada 6e biti, recimo, definisano
Zakon o odmoru vozala,odnosno koriStenju digitalnih tahografa itd. ito nije definisano. Ne znam

Sta dekamo, svijet ide ispred nas nekoliko godina, a mi evo tapkamo u mjestu. Ako je donio entitet
zakon znadi mi to ne trebamo. Nije tadno, oni nek donose kakve god hoie zakone, mi imamo svoje

nadleZnosti i trebamo u tom pravcu da djelujemo.

Osim toga na e-konsultacijama je bio objavljen Pravilnik o registraciji o kojem je govorio
i kolega Dunovid i na koje imaju primjedbe evo i iz Privredne komore zainteresirana udruZenja i

naprasno je povude. I druga stvar, Vi ste imali sastanke sa tom grupacijom, evo Privrednom
komorom i tom grupacijom, sve ste im obedali i sve evo i dan danas tvrdite da su sve u pravu, ali
u predloZenom nacrtu tog pravilnika koji je bio okaden na e-konsultacijama nijedno njihovu
primjedbu niste ugradili. Evo postavlja se pitanje - Sto? Zato kaiem nemojte da manipuli5emo ili
podrZavate, ako podrZavate napi5ite, pa nema saglasnosti nema saglasnosti, ali mi moramo graditi

ne5to 5to je principijelno, neSto Sto daje Sansu, jednaku Sansu zasve i neSto Sto je pravedno rjeSenje.

Dalje, digitalni potpis. Vi ste se hvalili da je evo prvi put digitalni potpis u BiH. Nemojte
zaboravit, a evo kako se vjesto branite, da je to neSto, neka prethodna vlada ili Vijede ministara
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radila, kako je to neki prethodni ministar radio itd. Vi ste naslijedili, pa Vi ste naslijedili i regulativu
kada je u pitanju digitalni potpis. Znate li da je prije Sest godina, odnosno 2018. godine u

Ministarstvu uspostavljen Ured za nadzor i akreditaciju ovjerioca, a skoro pet godina prije,
preciznije 17 .10.2019. godine, sluZbeno predstavljen prvi digitalni potpis koj ije uruden tadaSnjem

zamjeniku ministra? ZnaEi, to su sve fakti, dinjenice koje ne moZete nijekati.

Osim toga, evo ako je u pitanju , ja razumijem da nema nepogre5ivih ljudi i da i ministar
nekad pogrije5i, pa evo ne znam je li tadna informacija iz medija da je aneks ugovora koji ste

zakljudili sa firmom kojoj su ugaSeni raduni, odnosno nalazi se na crnoj listi. Ja naravno ne Zelim

da zloupotrebljavam medijske natpise, ali to je jedna dinjenica koju smo evo, koja je bila dostupna

svima nama. Znadi, morate odgovoriti javnosti, molda ne meni, ali evo ako ja postavljam pitanje

odekujem odgovor i meni.

Osim toga, svakako je dobro Sto ste Vikomunikacijsku povezanost izmedu BiH, Crne Gore

i BiH, Srbije insistirate na tome i svakako to treba, ali ne moZemo zapostaviti ni Unsku prugu, ne

moZemo zapostaviti ni vezu unutar BiH, ne znam koliko i Sta ste poduzeli da se konadno spoji taj

dio BiH koji mi zovemo Bosanskom Krajinom sa ostatkom BiH. Za5to je njima bliLi Zagreb nego

Sarajevo? Upravo iz razloga nedostatka adekvatne komunikacije. Za3to Zeljeznidki saobraiaj ne

funkcionira u tom pogledu? Zailto, za5to itd. Mislim da, sadete redi nemamo nikakve nadleZnosti

u oblastiZeljeznidkog saobradaja i u formalnom smislu moZemo se moZda donekle i sloZiti, ali isto

tako kada je se desila ova katastrofa u Jablanici Vi ste rekli mi nismo nadleZni, u redu. Ali kada je
pu5tena obnovljena pruga ili sanirana oStedene pruga Vi ste se oti5li i fino uslikali konadno smo

zavr5ili taj posao. Svakako, u redu, zavr5en posao. Prema tome, nemoj da, nemojte da

manipuli5emo nego dazaista svojski radimo onaj posao za koji smo ite kako dobro pla6eni i

ministri i mi zastupnici. Zbog toga je ova naSa komunikacija svakako potrebna i da ste de56e

dolazili na Komisiju sigurno ovo, ove danaSnje ovakve manifestacije, ako tako mogu reii, ne bi

bilo.

Zato je i moje pitanje oko BHANSA-e, ja, to je usko vezano moZda sa i percepcijom

korupcije, o kojoj je govorio kolega Emrii, na nadin ako je VaSa Sefica Kabineta predsjedavajuia
Vijeda BHANSA-e, da li je to zapravo uticaj VaS preko VaSe Sefice Kabineta da taj zakon bude

Sto je moguie prije, izmjene i dopune, da se obnovi mandat, da se bude, da bude beskonadan

mandat itd.? Milim da je moZdatapovezanost zapravo uzrodila, moZda tako, takvim negativnim
stavom uop6e prema izmjenama i dopunama Zakona kojije evo BHANSA pripremila. Nemojmo
da, mi moramo graditi pozitivan ambijent u kome 6emo biti za to da se konadno defini5u neke

stvari iu tom Zakonu o zradnoj plovidbi BiH. Ali ako stalno imamo taj,taj, tu podizanje tenzije
onda je normalno odekivati da nema prohodnosti ni u Vije6u ministara, a pogotovu u

Parlamentamoj skup5tini BiH.

I naravno ono Sto je veoma valno, sjeiamo se da ste posegli za sredstvima koje je u5tedio

RAK ili Regulatorna agencija za komunikacije. Vi iete redi nemam nikakve nadleZnosti prema

Regulatornoj agenciji za komunikacije zbog neovisnosti medija, to je regulator itd. sve ste u pravu,

ali kada vr5ite prijedlog raspodjele sredstava javnim emiterima onda dajete jednako i onima koji
su uz, najveii uzrok stanja na BHRT-u, podjednako kao i ostalim. Niste li molda mogli dakalete,
evo dug Radio-televizije Republike Srpske prema BHRT-u je,neznam nija, nekih 70, 80 miliona,
ne znam tadnu cifru, e umanjujemo taj dug za taj iznos, ali ta sredstva dodjeljujemo BHRT-u. Vi
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6ete re6i ne bi pro5lo kroz Vijeie ministara, ali morate pokazatijednu pozitivnu energiju, jednu

pozitivnu Zelju i volju da se rjeSava pitanje stanja na BHRT-u. Pa smo do5li u situaciju da se

prodaje imovina itd. itd.

Mislim da mnogo odgovora na pitanja odekuje javnost, ja ove odgovore znam i vi5e

postavljam pitanje, pogotovo o ovoj, u ovom drugom krugu pitanja radijavnosti, ne radi sebe, jer
ja te podatke i te kako dobro znam.

Hvala.

EDIN FORTO
Mogu li?

JASMIN IMAMOVIC
/nije ukljuden mikrofoni

EDIN FORTO
Postavljeno je niz pitanja, volio bi stvarno dati odgovor, potrudi6u se da nisam dugadak.

JASMIN IMAMOVIC

Dobro, pa evo imam ija, ovaj, mislim nisu pitali, ja bi samo dvije konstatacije, pa da onda

moLda istovremeno, da onda istovremeno moZete i kolegi Mehmedovi6u i meni ovaj.

Prvo da, mi smatramo ovu Komisiju vaZnom i ovo Ministarstvo vaZnim ija sam zahvalan

mojim kolegama iz Komisije na entuzijazmu. Dakle, reintegrira se BiH boljim komunikacijama
izmedu njenih gradova. Ovo Sto smo ovdje mi konstatovali oko prenosa nadleZnosti desto upadamo

u tu zamku kad nam politidar iz Republike Srpske kaZu ovo je prenos nadleZnosti. Da bi bio prenos

nadleZnosti mora biti nadleZnost ukinuta u entitetskom zakonu i propisana samo u drZavnom, e to
bi bio prenos nadleZnosti. Ali ako nadleZnost ostaje u entitetskom zakonu, ali se u jednom Sirem

drZavnom zakonu izmedu ostalih nadleZnosti propisuje i ta tad nije do5lo do prenosa nadleZnosti.

Ovo disto govorim kad je ta tema ve6 spomenuta kako moZemo odgovoriti da ne dotle do

zloupotrebe ovaj i da se onda neki zakoni ne donesu u ime prenosa kao nadleZnosti.

Ova Komisija je moZda i naj, ponajviSe vremena potroSila najednom problemu koji se dini
nerjesivim, problemu koji odavno traje, a narodito od20l7. godine BHRT-a. Mijednostavno se tu
ne predajemo, jer mora da postoji izlaz, nekada ga i ne znamo, ali evo hoiu da Vam kaZem,

gospodine ministre, da je odraz te vrste entuzijazma, aznamo koliko je vaLan drZavni Javni servis,

da se ovdje zahvaljujudi dlanovima ove Komisije i pravobraniteljice rodila ideja na osnovu koje je
obustavljeno izvr5enje na imovini za koju smo mislili da je imovina BHRT-a. Dakle, mi smo ovdje
skontali da se ne moZe dodi do izvr5enja, jer to nije imovina BHRT-a nego je imovina drZave BiH.
To smo skontali radeii i kad mislimo da nema teorije da se ne5to postigne, ali uvijek ima teorije
da se postigne kad se puno radi. Ovo sam samo htio da kaLem da smo tu jako entuzijastidni i uporni
i da ja lidno mislim da tu postoji izlaz.l ovaj, da sam na raspolaganju, ni5tan nedu biti ljubomoran,
ovaj, na neke, niko od nas ovdje nije ljubomoran na svoje ideje ilija na svoje, ali eto hodu da
podvudem jo5 jednom na5 entuzijazam inastavak na5e borbe vezanezanai Javni servis,aznamo
koliko je on vaZan i za drLavu i za ljude koji tamo rade. Eto toliko, hvala.
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Sad moZete ovaj evo da, u stvari spojite ovo u odgovoru na, na)na, Mehmedovi6eva pitanja,
a ovo je moje bilo viSe konstatacija ... pitanje.

EDIN FORTO

Zahvaljujem.
Osvrnuiu se i na VaSe, gospodin Mehmedovid je nabroja neke stvari vjerovatno stavljaju6i

to u kontekst neke kritike, ali da smo se dogovarali Sta bi me pitao, ja bih traLio da me sve ovo
pita.

Vezano zamog savjetnika kojije do5ao u, po politidkoj liniji, mimo struke itd. radi se o

magistru saobra6aja sa iskustvom u struci, iako postoji osoba kojazna ove pravilnike koji ureduju
polaganje vozadkog ispita, odredivanje kako se dobiva licenca za ispitivada itd. itd. ovaj kojoj bih
se ja obratio, tu bi bio on koji takoder mi je bio veza sa Saobra6ajnim fakultetom koji takoder
konsultujemo itd. Dakle, ja sam ponosan da sam imao takvog savjetnika, naZalost on vi5e nije u

resoru.

Vezano za cmv listu, moram Vam odgovoriti. Mi smo potpisali ugovor sa firmom koju ste

pomenuli prije nego Sto su pogaSeni raduni na prijedlog PravobranilaStva BiH kako bi izbacili
firmu sa crne liste iz konzorcija koja radi projekat digitalizacije naSih javnih servisa, Sto smo i
udinili. Dakle, mi smo potpisali ugovor, aneks ugovora kojim smo izbacili firme sa crne liste, a
prijedlog Pravobranila5tva je bio da se s njima potpiSe kao nekim pravnim sljedbenikom kojije
takoder kasnije uga5en, jer je pravni sljedbenik firme sa crne liste. Ja sam na taj nadin uradio dvije
stvari koje sam obeiao. Jedan, ne6u krSiti sankcije ameridke administracije i dva bori6u se da se

nastavni projekat digitalizacije koji se nastavio. Dakle, moram Vas tu ispraviti u smislu VaSe

izjave.

Vezano za Unsku prugu. Upravo sredstvima RAK-a koja ste spomenuli, koje smo, izmedu

ostalog, na moj prijedlog, a nakon politidkog dogovora na samom Vijedu ministara, jer se ove

oduke usvajaju na Vijedu ministara, 200 hiljada maraka odvojeno je iz tih sredstava od RAK-a za

izradu projektne dokumentacije za rekonstrukciju Unske pruge o kojoj niko ne pridaj jako dugo
vremena. I da Vam se nadoveZem na ovo Sto ste rekli, nisam nadleLnazaizgradnju pruge. Nisam,
ali sam oti5ao da se slikam kadje puStena pruga u Jablanici, otiSao samjer sam bio sretan ijer sam

jamoLdaprvi ministar u ovom resoru, a bilo ih je iz svih stranaka, koji uporno prida o Zeljeznicama
i pokuSava da Leljeznice stavi u prvi red prioriteta obje entitetske vlade koje su nadleZne. Dakle,
ministrica Kati6, premijer Nik5i6, takoder premijer Vi5kovi6 i ministar iubrilovi6 iz entiteta,
nebrojene sastanke i na temu Zeljeznica koje sam ja inicirao. A imaju6i u vidu da sam imao i ova
sredstva koja sam predlagao za preraspodjelu traZio sam da se uloZe upravo i u revitalizaciju Unske
pruge i na moj prijedlog na zajednidkoj sjednici dvije vlade, Vijeda ministara BiH i Vlade
Republike Hrvatske stavio ovo na dnevni red i dogovorili se da iemo zajedno i6i u rekonstrukciju
Unske pruge, jer ona sedam puta prelazi granicu izmedu BiH i Hrvatske u svojoj duZini.

JoS da Vam samo odgovorim vezano za utjecaj BHANSA-e na sam zakon. Na isti nadin je
BHDCA kreator Zakona o zrakoplovstvu koji treba da formira BHDCA kao agenciju itd.

Ponavljam, toliko su specifidne ove djelatnosti da se moramo osloniti na struku koju ve6 imamo u
postojeiim institucijama. I bilo je joS nekoliko stvari koje ste rekli, ali evo samo sam htio par ovih.
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Gospodine Imamovidu, hvala Vama i Komisiji Sto ste zalolili upravo i za ovu tuZbu gdje
je bila doSla u opasnost imovina BHRT-a, koja jeste su5tinski drLavna imovina, hvala Vam Sto ste

uputili i na5e Pravobranila5tvo da na pravi nadin pokuSa intervenisati u samom sudskom procesu

da se stavi zabrana na raspolaganje imovinom. AIi evo da kaLem igospodinu Mehmedovi6u i

Vama moja posve6enost BHRT-u nije zato Sto ja imam nadleZnost nad BHRT-om, jer je nemam,

BHRT je u vlasni5tvu Parlamenta BiH, koji bira upravljadke strukture. Ja ne mogu ni na koji nadin

uticati na njihov rad, ali sam sve udinio da pomognemo i detiri miliona koja smo im dodijelili
odlukom Vijeda ministara uz sav kompromis kojije i5ao uz to je bio njima slamka spasa u trenutku
kad nisu imali priliku da prikupljaju pretplatu i mislim da zaposleni na BHRT-u su tog svjesni. Ne

samo te pomodi koja je bila jednokatna, nego i generalno borbe da se ova tema digne vi5e na

nivou prioriteta na5e drZavne koalicije, bilo ove bilo neke budu6e, jer ona jeste jedan od 14

prioriteta. I odito je da, da, vi kao Komisija na ovome radite stalno i sastajete se stalno, ja bih volio
da probamo u budu6nost uskladiti kalendare, jer ako sam npr. znam jednom da sam bio u Briselu
kad ste vi imali Komisiju, ali ne mogu se sjetiti sad da ne kaZem pogre5no, ako sam u inostranstvu

ili negdje drugo teSko mi se odazvat, ali u svakom sludaju poku5aiu svaki put do6i kadaje Komisija
u zasjedanju.

JASMIN IMAMOVIC
/nije ukljuden mikrofon/

Gospodin Emri6.

JASMIN EMRIC

Zahv aljujem pred sj ed avaj ui i.
Komisijaje na23. sjednici, kojaje odrLana2T. novembra proSle godine, usvojila Zakliulak

kojim se od Ministarstva komunikacija i prometa BiH trali da u roku od l5 dana dostavi cjelovitu
informaciju o krSenju Zakona o Javnom RTV sistemu BiH, koja bi sadrZavala sve aspekte ovog
problema, ukljuduju6i gradanskopravni, krividnopravni i ustavnopravni aspekt.

UvaZeni ministre, zaSto do danas nije realiziran ovaj Zakliui:ak Komisije?

EDIN FORTO

Prvo, vi ste odredili rok koji nije bio realan. Drugo, kao Sto sam sad rekao Ministarstvo ne

upravlja ovim firmama, one su firme, tri firme u Sistemu i detvrta firma koja nikad nije

uspostavljena kao pravno lice, a to je korporacija. KrSenjeZakonakojije od 2003. godine, tadnije
2005. godine, taj Zakon je predvidio uspostavljanje korporacije koja nikad nije uspostavljena,

znadiZakon nikad nije ni u startu implementiran, kr5i ga svako onaj ko je ikad ikakve veze imao

s ovim, od nje, od dono5enjaZakona. Nevezano zato,ja imam pred sobom informaciju koja je
spreman i koju 6u vam uputiti, ali uz jednu ogradu da podatke koje smo miprikupili Sto od emitera

itd. mora provjeriti neko drugi, jer ja nemam nadleZnost sad da udem u BHRT ili Federalnu

televiziju ili RTRS dakaLem dajte mi ovo, dajte mi ono, vi ste, vijeste nadleZni za ovo da pitate,

ali vi ste mogli iod njih traLiti ovo, ovu informaciju, ali evo ja sam prikupio ovu informaciju i

dostaviiu vam je u kratkom roku, ona je spremna.
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JASMIN EMRIC

Da, ukoliko Vam je kratak rok onda obavijestite Komisiju da je rok kratak ili nerealan, te
da traZite produZenje roka i naravno da 6e Komisija imati razumijevanje zato.

EDIN FORTO
SlaZem se.

JASMTN EMRIC

I ubudu6e molio bih da na takav nadin komuniciramo pravovremeno, jer moZemo mi
pogrije5iti, ali mi smo imali komunikaciju sa va5im predstavnicima i dogovarali smo i imali
razumijevanja da to jeste kratak rok i rekli smo deka6emo mi kao Komisija nije problem, ali dajte
dostavite nam ono Sto vi imate, da napi5ete to ne znamo niSta, u redu ne znate ni5ta idemo mi dalje,
mi 6emo traLiti itragati dalje, mi odustati, kao Sto je predsjedavajuii rekao, ne6emo. A ovo ste u

pravu, dakle kr5i se zakon i upravo oni koji kr5e zakon moraju biti sankcionirani. Kako? Na6i 6emo

nadina i upravo sva ova aktivnost koju mi radimo je u tom pogledu i usmjerena s tom namjerom.

EDIN FORTO

Ne Zelim biti neugodan ni na koji nadin, niti izokretati, sad praviti neki cirkus, ali imam

osjeiaj da bih ja mogao poslati vama zahtjev da vi ovo dostavite nama, jer je ovo vaSa..., ovo je
parlamentarna nadleZnost. Znadi, BHRT je parlamentarna nadleZnost, Parlament BiH je vlasnik
BHRT-a.

JASMTN EMRIC

Pa ne moZete ministre zbogtoga Sto smo mi zakonodavni organ, a Vi ste izvrSni, tako da u

ovom sludaju mi traZimo informaciju od onog ministarstva koje je najsrodnije i koje najbliLe mole
u konkretnom sludaju dostaviti takve informacije ili imati saznanja o tome.

Imam joS samo jedno pitanje, moram kratak uvod. Znadi, Predsjedni5tvo BiH je na 27.

redovnoj sjednici, koja je odrLana08. juna 2022. godine, donijelo Odluku o ratifikaciji Sporazuma
izmedu Vije6a ministara BiH i Vlade Crne Gore o izgradnji medudrZavnog mosta preko rijeke
Tare na spoju magistralne ceste M-18 na lokaciji Hum, Bosna i Hercegovina i magistralne ceste

M-3 na lokaciji Siepan Polje, Crna Gora i prikljudnih granidnih dionica. Prema mojim
informacijama Ministarstvo komunikacija i prometa BiH je potpisalo Sporazum s Javnim
preduze6em ,,Putevi Republike Srpske", da ono provodi javnu nabavku za izgradnju
medudrZavnog mosta preko rijeke Tare.

Da lije to tadna informacija?

EDIN FORTO

Tadna je informac,ja, u, na MedudrLavnoj komisiji sa Crnom Gorom dogovorili smo da
zbog jednostavnosti izvodenja ovog projekta koji ima most, sam most i ima pristupnu cestu od
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jednog kilometra sa na5e strane ijedan dio sa strane Crne Gore da samu tendersku proceduru i

samo izvodenje radova, jerje ovaj dio pristupne ceste znadajno i skuplji od samog mosta, a sredstva

za pristupnu cestu obezbjeduju Vlada Republike Srpske i ,,Putevi Republike Srpske", da se to
objedini i da se radi na taj nadin. MedudrZavna komisija je to prihvatila i mislim da je to dobar

nadin da napokon krenemo u taj projekat koji iz meni misterioznih razloga dosad nije bio prioritet
nijednom od prethodnih ministara, moLdajeste, ali ne moZda na nadin na koji sam ja takoder

ogroman broj sastanaka imao sa Svjetskom bankom, sa Vladom Republike Srpske insistiraju6i da

ovo urade, jer ovo ne treba samo njima, ovo treba i Crnoj Gori i na kraju krajeva cijeloj BiH.

JASMIN EMRIC

Zahvaljujem, ali koliko je meni poznato Ministarstvo je do sada provodilo sve javne

nabavke za izgradnju svih medudrZavnih mostova od svog osnivanja. E sad, zbog Eega ste Vi
odludili da Ministarstvo u ovom sludaju ne provodi samostalno postupak javne nabavke za most

preko rijeke Tare? Evo, molio bida podijelite te,Sta je konkretno, imate li kapaciteta, do sada ste

imali kapaciteta?

EDIN FORTO
Zato lto sam ocijenio, ocijenio sam da je ovako jednostavnije i da ie biti efikasnije

JASMIN EMRIC

JoS samo vezano za jedan dio, kratka su pitanja. Da li Vam je poznato tko je donio odluku

i po kojem sporazum da Republika Hrvatska upravlja sat/a zralnog prostora BiH?

Ja sam to istraZivao, radi se o medunarodnim odnosima, nisam prona5ao odluku ili
sportvum PredsjedniStva BiH, niti da je Parlamentarna skup5tina ratificirala na bilo koji nadin

sporzlzum da se t/a zra(nog prostora BiH stavi pod kontrolu Republike Hrvatske.

EDIN FORTO

To je, ja sam pro5li put, na pro5loj Komisiji, gdje je bilo slidno pitanje, duZe govorio o

tome, ne Zelim yas zamarati, stvamo postoji kompleksna procedura uspostavljanja kontrole nad

zradnim prostorom iznad svake drZave i praksa je da u skladu s onim kako je postavljen teren i

kako su postavljena infrastruktura na terenu da se rade simulacije kontrole zraLnog prostora, to se

radi u Francuskoj, a nadgleda Jurokontrol kojije krovna organizacijazabezbjednost saobra(,ajau

Evropi i dija smo mi dlanica. U jednom trenutku BiH nije, BiH nije upravljala nijednim dijelom
svog prostora. Nakon testiranja i uspostavljanja infrastrukture, obezbjedenja potrebnog kadra kao

dovoljan broj kontrolora itd. BiH je uspostavila kontrolu nad velikom vedinom svog neba, osim u
jednom, to se kolokvijalno dakalem,dZepu u Krajini, radi se u Unsko-sanskom kantonu koja zbog

svoje specifidnosti i dalje pokriva zralna kontrola iz Hrvatske. Ne postoji prepreka da pametnim

ulaganjem u narednih par godina, koje je potrebno da uradi upravo BHANSA, da preuzmemo i taj

dio i obezbijedimo prihode koji se po procjenama koje ja imam iznose Sest miliona maraka

godi5nje. Ono Sto je potrebno da se uloZi se broji moZda desetinama miliona maraka, moLda20 ili
30 miliona maraka za potrebne radare, sekundame radare i svu infrastrukturu koja je potrebna, ali
mislim da bi se isplatilo i mislim da trebamo krenuti u tom pravcu, to 6e naravno odrediti i sprovesti
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sama Agencija. Nije nepoznato da granice zraEnog prostora u smislu kontrole i uslugama u letenju
da se ne preklapa sa politidkim granicama, tako Hrvatska upravlja jednim dijelom u Srbiji,
Madarska upravlja jednim dijelom Hrvatske ito je, poznata je ta praksa. Ono Sto je kljudno je da

Eurokontrol, Jurokontrol mora odobriti svaku od ovih, nadam se da 6e BiH imati kapacitet da u
narednom periodu ne samo preuzme USK, nego da ponudi upravljanje i drugim dijelovima
zra(,nog prostora Sirim od onih koji predstavljaju politidke granice BiH. Da li je, po ovome Sto ja
znam potreban je medunarodni sporazum i potrebno je da ga ratificira u skladu sa postupkom o

ratificiranju medunarodnih sporazuma, znadi potrebno je da ide na PredsjedniStvo i na Parlament,
ali evo mogu vidjeti kako je tadno ovaj konkretno sporazum usvojen ida lije, alito je ne5to Sto je
uradeno svakako u prethodnim mandatima prije mog imenovanja.

JASMIN EMRIC

Zbogtoga Vas i pitam, jer ja nisam prona5ao niti odluku, niti sporazum u tom smislu jer se

radi o predaji dijela teritorijalnog integriteta i suvereniteta BiH

EDIN FORTO
Ne radi se o predaji integriteta isuverenitetaradi se o .... o zradnom prometu

JASMIN EMRIC

u dijelu nadleZnosti nad zradnom prostorom, bar tako strudnjaci su meni objasnili, ja
dozvoljavam da nisam dobro informiran...

EDIN FORTO
Zaintegritet...

JASMIN EMRIC

ali mora postojati odluka ili medunarodni sporazum o tim, o tim poslovima i nadin na koji se ti
poslovi prenose na nadleZne organe Republike Hrvatske. Jer, dobro ste rekli, dobio sam

informaciju da se plada Republici Hrvatskoj iznos od 6,5 do 7 miliona konvertibilnih maraka, iz
koji se sredstava to plada zaove usluge koje Hrvatska vrSi u ... BiH?

EDIN FORTO

To ne pla6amo mi, to pla6aju avio-kompanije za svoje prelete, kao Sto pladaju BHANSA-
i za dio koji kontroli5e BHANSA i to je ovo Sto ste spomenuli, recimo, u prethodnih nekoliko
godina sa l9 miliona upravo pri preuzimanju zradnog prostora prihodi BHANSA-e su skodili na
79 miliona, odekuje se dalji rast zbog geopolitidkog razvoja i sve vi5e preleta preko na5eg podrudja
iodekuje se dalji rast prihoda. Dakle, ovo ne pla6a niko iz BiH, ovo je jednostavno, mogli bi reci,
prihod kojije ostvarila Hrvatska kontrola letenja, a ne na5a od ovih koji to pladaju, to su uglavnom
avio-kompanije itd.

I jo5 jednu stvar da Vam kaZem yezano za integritet i suverenitet drLave, zato je zaduLena
odbrana, ovo su usluge u zradnom prostoru, potpuno strogo kontrolisane od strane krovne Agencije



33

za sigurnost zradnog prometa Jurokontrola nije povezano sa ugroZavanjem na bilo koji nadin

integriteta teritorij alnog B i H.

JASMIN EMRIC

Zahvaljujem.
Molio bih da mi dostavite taj sporazum

EDIN FORTO
Rado.

JASMIN EMRIC

I ovdje se, znadi, radi o tome da ne ostvarujemo prihod od cirka 7 miliona konvertibilnih
maraka zbog toga Sto to rade organi drLave Republike Hrvatske.

EDIN FORTO

Tako je, zbog toga Sto nisu stvoreni tehnidki uslovi dosad, a nadam se da u narednom

periodu i ho6e.

(?)
/nije ukljuden mikrofon/

JASMIN IMAMOVIC
Dobro, vrijemeje

EDIN FORTO

Evo upravo mi, upravo ovo je zanimljivo, ovaj, upravo mi dobacuju saradnici, mi
ostvarujemo 600 hiljada maraka prihoda jer pokrivamo jedan dio Kosova u korist Madarske koja

nema tu ovaj infrastrukturu. Dakle, jednostavno ovo je ne5to Sto se prelijeva u zradnom prostoru i

najvi5e se odnosi, najveia je posljedica toga Sta ste uloZili u svoju infrastrukturu da moZete

preuzeti. Ja mislim da mi moZemo biti ambiciozniji i od ovoga, kao Sto sam rekao, sto je USK, Sto

je preostalo za kontrolu.

JASMIN EMRIC
Nitko to ne spori, ali moraju biti odluke, sporazumi i sve ostalo Sto se tide drZave BiH.

EDINI FORTO
Jasno.

JASMIN IMAMOVIC

Mislim da je vrijeme da zakljudimo ovaj dijalog. Ja ga smatram uspjeSnim, dakle dobro je
da imamo praksu parlamentarnih demokratija Evrope i svijeta, da to bude dijalog izmedu
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predstavnika zakonodavne i predstavnika, pa i ministara izvr5ne vlasti i mislim da je ovaj dijalog
bio otvoren, demokratski i korektan i koristan.

Hvala vam.

EDIN FORTO
Hvala Vama.


